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تاریکی بوستان ها 
در فصل تفریح شبانه! 

چانه زنی بر سر 
استخدام پرستاران

۲

       

کد اتوبوس هاى بدون کولر را اعلام کنید
۳

۶وجود وجود 240240 هزار هکتارکانون گرد و غبار در سجزى هزار هکتارکانون گرد و غبار در سجزى

درخواست شهردارى اصفهان از مردم؛

با اینکه 8
کشتى تأیید شده بودند، 5 نامزد در مجمع 
انتخاباتى فدراسیون غایب بودند و بعضى از 

آنها مجمع را ناعادلانه خواندند...

۷
در صفحه در صفحه ۷۷

فراتر از
 یک پرتره بر دیوار

چرا حضور «لیونل مسی» در تیم چرا حضور «لیونل مسی» در تیم 

«دیوید بکام»، پایان آرزوهای«دیوید بکام»، پایان آرزوهای

 چپ گرایانه یک نسل است چپ گرایانه یک نسل است

میزان هدیه تأمین اجتماعی چقدر است؟ جزئیات پیشرفت طرح انتقال آب دریا به اصفهانجهان نما جذابیت تاشو جدید سامسونگاستان خوابى که شما را به کام مرگ مى کشاندتکنولوژی سلامت

  مزایده گزار : شرکت مهندسى و ساخت تجهیزات سپاهان مپنا
  موضوع مزایده : فروش ضایعات فلزى شامل ضایعات آهن ذوبى( 30,000 کیلوگرم) ضایعات پلیسه 
آهن( 5,000 کیلوگرم) ضایعات گالوانیزه( 23,000 کیلوگرم) ضایعات استیل 409 (10,200 کیلوگرم)

پلیسه استیل (2,500 کیلوگرم)
 مکان مراجعه جهت بازدید و ارائه پیشنهاد : روبروى پلیس راه اصفهان – کاشان ، کیلومتر 12 جاده 
علویجه ، شهرك صنعتى بزرگ اصفهان ، خیابان اندیشــمندان 20 –شرکت  مهندسى و ساخت 

تجهیزات سپاهان مپنا مى باشد .            
  مهلت بازدید و تحویل پیشــنهادات : از تاریخ انتشــار آگهى تا ســاعت 12:00 روز ســه شنبه 

1402/04/27زمان بازگشایى پاکات : ساعت 14:00 روز سه شنبه 1402/04/27
  تضمین شرکت در مزایده:  800,000,000 ریال به صورت ضمانتنامه / چک تضمین شده بانکى  مى باشد .

 تلفن تماس جهت هماهنگى به منظور بازدید و دریافت اسناد مزایده : 031-45955473
  هزینه انتشار آگهى بر عهده برنده مزایده مى باشد .

 دانلود اسناد مزایده از طریق لینک زیر امکان پذیر خواهد بود .
https://mapnasts.ir/Auctiondocuments

     آگهی مزایده عمومی به شماره ۱۴۰۲-۰۲

شرکت مهندسی و ساخت تجهیزات سپاهان مپنا

قاتل سریالی
 ۲۰ هزار نفر در سال 

عدد و رقم های محرمانه در گفتگوی «نصف جهان»

 با مدیرکل پزشکی قانونی استان اصفهان با مدیرکل پزشکی قانونی استان اصفهان

آمار خودکشی محرمانه است
 چون جو منفی ایجاد می کند

ساز جدایی هم ساز جدایی هم 
می تواند ناکوک شودمی تواند ناکوک شود

۳

۲

20 هزار مرگ در سال به دســت قاتل سریالى که متهم 
اصلى در پرونده آلودگى هوا است. ذرات معلقى که این 
روزها دیگر از حد گذشته اند و سیاست هاى نصفه و نیمه 

سازمان محیط زیست را هم بى جواب گذاشته است.

در کنار این موضوع اگر آلودگى خودروهاى فرســوده و 
اتوبوس هاى شهرى دیزلى و منابع آلودگى دیگر را هم 
کنار ذرات معلق بگذاریم به خوبى متوجه خواهیم شد که 

با یک ابرچالش روبه رو هستیم. 

دبیر ستاد ملی مقابله با گردوغبار: فرودگاه اصفهان،جاده ترانزیت شرق کلانشهر اصفهان و ۷
صنایع مستقر در این منطقه از دشت سگزی اصفهان آسیب می بینند

جمعمعججمع 
زضى اى از ضى از 

بیلل بیستم/ شماره 4632 بیل سالللللللللل

۷

آخر و عاقبت کوچ احتمالیآخر و عاقبت کوچ احتمالی
  شهریار از اصفهان  شهریار از اصفهان
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ایران در کنیا 
نیسان مى سازد

دلار تا پایان سال 
چه قیمتى خواهد داشت؟ 

خبرخوان
«فسیل» در مرز «اخراجى ها»

 فیلم نیوز| فیلم سینمایى «فسیل» با 
گذر از مرز فروش 215 میلیارد تومان، توانست 5 
میلیون مخاطب را جذب سالن هاى سینما کند و در 
یکقدمى زدن رکورد مخاطبان فیلم «اخراجى ها 
2» قرار بگیرد. این ساخته مســعود ده نمکى در 
اکران سال 1388 توانست 5 میلیون و 400 هزار 

مخاطب را جذب سالن هاى سینما کند.

میزان هدیه تأمین اجتماعى 
چقدر است؟

  همشهرى آنلاین | یکى از تسهیلات 
ســازمان تأمین اجتماعى کمک هزینــه ازدواج 
است. براى بهره مندى از هدیه ازدواج، بیمه شده 
باید ظرف 5 ســال قبل از تاریخ ازدواج، حداقل به 
مدت 720 روز سابقه کار داشته باشد. کمک هزینه 
ازدواج یا هدیه ازدواج سازمان به بیمه شدگان در 
راستاى تشویق شاغلان صورت مى گیرد که هدف 
آن ترغیب بیمه شــدگان به ازدواج و فرزندآورى 
اســت. بیمه شــدگان تأمین  اجتماعى در صورت 
داشتن دو سال سابقه بیمه پردازى در هنگام ازدواج 
اول، هدیه ازدواج معادل یک ماه حقوق مبناى کسر 
حق بیمه دریافت مى کنند و اگر زن و شوهر هر دو 
بیمه شده سازمان تأمین  اجتماعى باشند، این هدیه 

بلاعوض به هر دو نفر پرداخت خواهد شد.

بازداشت یک نفر 
با 109 کارت سوخت 

  ایلنا | دادســتان عمومــى و انقــلاب 
شهرستان بم از دستگیرى یک قاچاقچى سوخت 
با 109 کارت ســوخت در این شهرستان خبر داد. 
بهنام جعفرى زاده گفت: ایــن متهم با 109 عدد 
کارت ســوخت به طور متوسط در هر ماه 30 هزار 
لیتر بنزین وگازوئیل از جایگاه هاى سوخت دریافت 

و سپس اقدام به قاچاق آنها کرده است. 

جواد عزتى کارگردان مى شود
جــواد عزتــى، بازیگــر    سینماپرس|
ســینما و تلویزیون که در این ســال ها عمدتاً در 
فیلم هاى سینمایى و ســریال هاى شبکه نمایش 
خانگى، نقش هــاى جدى را ایفا کرده اســت، به 
نظر مى رســد قصد دارد کارگردانى سینما را هم 
تجربه کنــد. او با همکارى کامــران حجازى در 
مقام تهیه کننده براى کارگردانى فیلم ســینمایى 
«تمساح خونى» درخواســت پروانه ساخت داده 
اســت. با توجه به فاصله گرفتن عزتــى در مقام 
بازیگر از فیلم هاى کمدى در ســال هاى اخیر، به 
نظر مى رسد علاقه مندى او براى ساخت فیلم در 
مقام کارگردان هم بیشتر نزدیک به سینماى جدى 

با سوژه هاى اجتماعى باشد.

«هادى» از کار دورى کند
  روزنامه جوان| ســریال «نیوکمپ» 
پس از تبلیغات بسیار از ســوى پلتفرم هاى شبکه 
نمایش خانگى پخش شــد و پس از چند قسمت 
مشخص شد، این ســریال هم همانند دیگر آثار 
منوچهر هادى، حرفى براى گفتن ندارد و سرانجام، 
در نهایت ضعف و سطحى بودن به پایان رسید. این 
اولین بار نیســت که منوچهر هادى با سریال هاى 
ضعیف و دم دستى اش، به بینندگان آثارش توهین 
مى کند. او چهار ســریال در شبکه نمایش خانگى 
ساخته که یکى از یکى ضعیف تر بوده است. در هر 
جاى دنیا، وقتى کارگردانى، چند تجربه ناموفق در 
سریال سازى و فیلمسازى داشته باشد، مدتى به او 
پروژه اى داده نمى شود،  تا بلکه شخص با دورى از 
کار، به ایده هاى بهترى برسد. منوچهر هادى پس 
از ساخت سریال هایش، دوباره با خیال راحت سر 
پروژه دیگرى مى رود و تصمیــم مى گیرد با جمع 
کردن ســلبریتى هاى حوزه هاى مختلف، به اسم 
سریال، اثرى به خورد مردم بدهد و با همین فرمول 

سریال تولید کند.

بر اســاس توافقات صــورت گرفته بین ایــران و کنیا 
قرار است شــرکت زامیاد کارخانه مونتاژ وانت نیسان 
خود را به اســم Kifaru در مومباســا کنیــا راه اندازى  

کند.
در حاشیه سفر مهم و استراتژیک رئیس جمهور به آفریقا 
که بعد از 11 سال انجام شــد،  تجار و بازرگانان کنیا با 
رئیس جمهور و هیئت همراه او، جلســات سازنده اى را 
برگزار کردند که طى آن بنا شد ایران و کنیا، در خصوص 
مونتاژ خودرو در کنیا، همکارى داشــته باشــند. بر این 
اساس و طبق توافقات صورت گرفته قرار شد، شرکت 
 Kifaru زامیاد محصولات خود را در بازار کنیا به اســم

تولید و عرضه کند.
«ویلیام روتو»، رئیس جمهور کنیا در نشســت خبرى 
که با حضور رئیــس جمهور کشــورمان در کاخ ایالتى 
نایروبى برگزار شد این خبر را  اعلام کرد و با بیان اینکه 
کارخانــه اى که قرار اســت ایجاد شــود،  تولید کننده 
خودروى بومى ایران با نام Kifaru اســت،  اذعان کرد: 
خودروهاى ایرانى که اسامى سواحیلى (واژه سواحیلى 
به معنى ساکنان سواحل به کار مى  رود و اطلاق این نام 
از آن جهت است که عمده سواحیلى ها ساکن کناره هاى 
غربى اقیانوس هند در قاره آفریقا هستند) بر آنها گذاشته 

شده در کنیا تولید خواهد شد.

رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه گفت: 
نرخ ارز در سال 1402، حداکثر 52 هزار تومان است.

محمد جعفرى در خصوص گزارش غیررسمى سازمان 
برنامــه و بودجه که براى ســال 1406 پیش بینى هاى 
نامتعارف براى نــرخ ارز مطرح کرده بــود، به تازگى 
گفته است: این گزارش براســاس یک مدل سازى در 
سال 1399 انجام شده بود اما باید توجه داشت که این 
گزارش براساس سناریوى فروش 200 هزار بشکه اى 
نفت تدوین شده بود و با تغییر این فروض، نتیجه تغییر 
پیدا کرد. وى با تأکید بر اینکه فرض این گزارش فروش 
تنها روزانه 200 هزار بشکه نفت بود، گفت: این میزان 

فروش کمترین رقم فروش نفت طى ســال هاى اخیر 
است که در سال 1399 رخ داد، طبیعتاً با تغییر این فروش 

پیش بینى ها تغییر پیدا خواهد کرد.
جعفرى در پاســخ به ســئوالى در مورد پیش بینى هاى 
جدید این ســازمان گفت: براساس مدل سازى جدیدى 
که براساس شرایط کنونى انجام شــده است، نرخ ارز 
در ســال 1402، حداکثر 52 هزار تومان است. خروجى 
مدل تهیه شده نشان مى دهد در سال 1406، قیمت ارز 
یک سوم نرخ گزارش قبلى خواهد بود، البته یک ضریب 
خطاى حدود 5 درصدى را نیز باید در این خصوص در 

نظر گرفت.

ذرات معلق در آسمان، مرگ روى زمین
انتقاد ولایتى از روس ها

على اکبر ولایتــى، در مقاله  مهمى   انتخاب|
به بیانیه مشــترك اخیر شــوراى همکارى خلیج 
فارس و روسیه واکنش نشــان داده است. او نوشته 
است: در این باره به دوســتان روس خود مى گوییم 
که ســادگى نکنند. موضوع جزایر ایرانى ابوموسى، 
تنب بزرگ و تنب کوچک براساس قواعد بین المللى 
کاملاً روشن اســت... بعد از انقلاب اسلامى ایران 
و به خصوص بعد از جنگ تحمیلــى، امارات از هر 
فرصتى براى طرح این موضع ناحق استفاده مى کند. 
اکنون برخى از دوستان ما همچون روسیه به همان 
چاله اى افتاده اند که چندى پیش چین به درون آن 
افتاد. یعنى گمان مى کنند که با تأیید چنین ادعاى 
نامربوطى روابط اقتصادى خوبى در آینده با امارات 
خواهند داشت. به نظر مى رسد این اقدام روسیه نیز از 
نوع بعضى از سادگى هایى است که بعضاً از روس ها 

دیده شده است. 

چند افغانستانى در ایران 
هستند؟

وزیر کشور با اشــاره به حضور بیش    ایسنا|
از 5 میلیون مهاجر افغانستانى در ایران، گفت: این 
مهاجرین چالش امنیتى براى ایــران ندارند. احمد 
وحیدى درباره تعداد مهاجرین افغانستانى در ایران و 
چگونگى نظارت و ساماندهى آنها، اظهار کرد: آمار را 
نمى توانیم دقیق بگوییم، ولى برآوردها درباره تعداد 
مهاجرین افغانستانى در ایران بیش از 5 میلیون نفر 
است. وى ادامه داد: دستگاه هاى امنیتى کنترل ها 
و نظارت هاى خاص خود را دارند ولى ســاماندهى 

مهاجرین به نظارت بیشترى نیاز دارد.

نفوذ هکر هاى چینى
 به دولت آمریکا

منابع رسمى    خبرگزارى صدا و سیما |
در آمریکا اعلام کردند دولت این کشــور و به ویژه 
وزارت امور خارجه هدف یک حمله سایبرى از طرف 
چین قرار گرفته است. شرکت مایکروسافت، غول 
فناورى رایانه اى اعلام کــرد عاملى در چین که ما 
آن را اســتورم-0558 نام گذارى کرده ایم، ایمیل 
(رایانامه) هــاى تعدادى از نهاد ها و ســازمان هاى 
دولتى آمریکا را هدف گرفته اســت. مایکروسافت 
اهدافى که مورد حمله واقع شــده اند را شناســایى 
نکرد، ولى ســخنگوى وزارت امــور خارجه آمریکا 
گفت ایــن وزارتخانه هــدف این حمله ســایبرى 
بوده است. به نوشــته روزنامه «واشنگتن پست»، 
صندوق هاى ایمیل هدف گرفته شده، طبقه بندى 

شده و محرمانه نبوده اند.

تیراندازى در بیمارستان 
  دیده بان ایران| بامداد روز پنج شــنبه در 
بیمارســتان شهرســتان منوجان در جنوب کرمان 
تیراندازى شده است. رئیس علوم پزشکى جیرفت 
ضمن تأیید این حادثه گفت که سه نفر در این رویداد 
مجروح شــده اند. على اصغر خیرخواه توضیح داد: 
فردى چاقو خورده به بیمارســتان آورده مى شــود 
که طرفین نزاع هم به بیمارستان مى آیند و یکى از 
آنان با سلاح شکارى اقدام به تیراندازى مى کند و 
سه نفر از قســمت پا مصدوم شدند. وى اظهار کرد: 
بعد از درگیرى در داخل بیمارستان فردى که اقدام 
به تیراندازى کرده بود و سایر عاملان نزاع از محل 

متوارى شدند.

بازگشت 15 زندانى از امارات 
پیرو سفر حسین امیرعبداللهیان،    تسنیم|
وزیر امور خارجه کشــورمان به امــارات و رایزنى 
رئیس دستگاه دیپلماســى با مقامات عالى رتبه این 
کشور و موافقت رئیس امارات عربى متحده، تعداد 
15 نفر از اتباع ایرانى زندانى در آن کشور مورد عفو 
قرار گرفتند و به زودى پس از طى مراحل ادارى، به 

میهن بازخواهند گشت.

20 هزار مرگ در سال به دســت قاتل سریالى که متهم 
اصلى در پرونده آلودگى هوا اســت. ذرات معلقى که این 
روزها دیگر از حد گذشته اند و سیاست هاى نصفه و نیمه 

سازمان محیط زیست را هم بى جواب گذاشته است.
در کنار این موضوع اگر آلودگى خودروهاى فرســوده و 
اتوبوس هاى شهرى دیزلى و منابع آلودگى دیگر را هم 
کنار ذرات معلق بگذاریم به خوبى متوجه خواهیم شد که 

با یک ابرچالش روبه رو هستیم. 
طبق آمارهایى که از سوى وزارت بهداشت هر ساله عنوان 
مى شود در حال حاضر 54 درصد مرگ هاى زودرس به 
دلیل بیمارى «ایسکمیک قلبى» و سکته مغزى است که 
آلودگى هوا نقش مهمى در آن دارد، در عین حال 7 درصد 

از مرگ و میر زودرس ناشــى از سرطان ریه و 19 درصد 
مرگ و میرهاى زودرس ناشــى از بیمارى مزمن انسداد 

ریوى مربوط به آلودگى هوا در فضاى آزاد است.
در میان پنج آلاینده اصلى هواى کلانشــهرها در ایران 
شامل مونوکسید کربن، دى اکســید کربن، دى اکسید 
نیتروژن، ذرات معلق کوچک تر از 2/5 میکرون و ذرات 
معلق کوچک تر از 10 میکرون، ســال هاست که ذرات 
ریز معلق کوچک تر از 2/5 میکــرون مهمترین آلاینده 
هواست. آلودگى که به علت ریز بودن آلاینده ها تا اعماق 
ریه نفوذ مى کند و اثرات کوتاه مدت و بلند مدت این ماده 
سمى ناشى از سوخت هاى فسیلى و حاوى فلزات سنگین 

انواع بیمارى هاى ریوى، قلبى و سرطان است. 
مواد مرگ آور موجود در هوا در 20 ســال گذشته حداقل 

30 درصد بیشتر شده اند و به گفته رئیس گروه سلامت هوا 
و تغییر اقلیم وزارت بهداشت میزان مرگ آن شش برابر 

مالاریا و چهار برابر ایدز است.
همسو با عباس شاهسونى، رئیس مرکز سلامت محیط 
و کار وزارت بهداشت نیز گفته: بیش از 38 میلیون نفر از 
جمعیت کشور تحت تأثیر پیامدهاى ناشى از پدیده گرد و 
غبار در خاورمیانه قرار گرفته اند و این آمار حاکى از رشد 
فزاینده مراجعات مردم به مراکز بهداشتى و درمانى است.

جعفر جندقى درباره آلودگى هواى ناشــى از گرد و غبار 
و اثرات بهداشتى آن با اشــاره به اینکه طوفان هاى گرد 
و غبار بیش از 150 کشــور در جهان را تحت تأثیر قرار 
مى دهد، گفته: 45 کشــور به عنــوان تولیدکننده گرد و 
غبار هســتند و حدود 2 میلیارد تن گرد و غبار در سال در 

اتمسفر منتشر مى شود که آسیب هاى بسیارى به انسان 
وارد مى کند.

آنطور که رئیس گروه ســلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت 
بهداشــت اعلام کرده وضعیت آلودگى هوا در تهران و 
کلانشهرهاى ایران امسال حتى نسبت به سال گذشته به 
مراتب بدتر هم شده است و مهمترین علت آن هم اجرا 
نشدن قانون هواى پاك و به خصوص تردد خودروهاى 

فرسوده است. 
حدود 45 درصد خودروهاى موجود در کشــور فرسوده و 
از رده خارج هســتند و تا زمانى که دستگاه هاى اجرایى 
به وظایفشــان در این قانون عمل نکننــد، خودروها و 
موتورسیکلت هاى فرسوده از رده خارج میهمان شهرهاى 
ما هستند و  تعداد روزهاى آلوده بیشترى خواهیم داشت. 
روزهایى که خســارات زیادى را براى کشورمان خواهد 
داشــت، عددى بزرگ که بخش بزرگى از آن بر دوش 

وزارت بهداشت مى افتد. 
طبق محاسبات، خسارت هاى آلودگى هوا در دنیا فقط به 
علت از کارافتادگى افراد از 144 میلیارد دلار فراتر رفته و 
در ایران سالانه حدود 8/2 میلیارد دلار به کشور خسارت 
مى زند کــه 800 میلیون دلار آن در بخش بهداشــت و 
درمان اســت. 12/6 درصد مرگ هاى زودرس در ایران 
به علت آلودگى هواست که بیشــتر آن در 27 کلانشهر 
مثل تهران رخ مى دهد. جایى که سال گذشته فقط دو روز 

هواى پاك داشت.
به گفته رئیس گروه ســلامت هوا و تغییــر اقلیم وزارت 
بهداشــت به طور کلــى منابــع متحــرك 60 درصد 
و منابع ثابت 40 درصــد در آلودگى هوا نقــش دارند و
 موتورسیکلت ها مهمترین عامل آلودگى هوا در شهرها 
هســتند. در حال حاضر از مجموع 25 خودروى شماره 
گذارى شده در کشور حدود 7 میلیون فرسوده هستند و 
وضعیت موتورسیکلت ها نگران کننده تر است و حدود 90 

درصد از آنها فرسوده و از رده خارج هستند.
در این میان اگر آمار دقیق مرگ هاى منتسب به گرد و غبار 
را هم به آمارهاى ناشى از آلودگى هاى فسیلى اضافه کنیم 
پى مى بریم که تنها تغییر سیاســت هاى محیط زیستى 
است که مى تواند به دادمان برسد با توجه به اینکه حدود 
8/17 میلیارد دلار از تأثیرات اقتصادى گرد و غبار در حوزه 
سلامت و حدود 20 هزار و 837 مرگ منتسب به مواجهه 

طولانى مدت با ذرات معلق رخ داده است.

ماه گذشته بود که رئیس کل بانک مرکزى از دو برابر شدن 
سقف وام مســکن خبر داد. وام هایى که نه درد مسکن را 

درمان مى کنند و نه حتى براى آن مُسکّن مى شوند. 
طبق گزارش محمد رضا فرزین، وام مسکن در تهران براى 
زوجین به 800 میلیون تومان و براى هر فرد به 400 میلیون 
تومان افزایش یافته اســت. این وام در شهرهاى دیگر نیز 
بسته به تعداد جمعیت شــهرها، 320 و 640 میلیون تومان 

شده است.  
افزایش وام هاى مسکن اما نه قشر متوسط را خوشحال کرد 
و نه اقشار کارگرى را، چرا که پرداخت 20 میلیون تومان در 
ماه در شرایطى که حداقل بگیران دستمزدشان به سختى به 
ده میلیون تومان مى رسد با توجه به تورم و هزینه هاى بالاى 

تأمین اساسى ترین نیازهاى خانواده کارى غیر ممکن است. 
طبق ماده 31 قانون اساسى «داشــتن مسکن متناسب با 
نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانى است. دولت موظف است 
با رعایت اولویــت براى آنها کــه نیازمندترند به خصوص 
روستانشــینان و کارگران زمینه اجراى این اصل را فراهم 
کند.» مسئله این است که این طرح ها و تسهیلات به کار 

اقشار ضعیف جامعه نمى آید. 
وامى که رئیس کل بانک مرکــزى از افزایش آن صحبت 
کرده، با احتســاب مبلغ 160 میلیون تومانى تعمیر، براى 
زوج هاى تهرانى، 960 میلیون تومان مى شود که بازپرداخت 
این وام ماهانه حدود 20 میلیون تومان است. ضمن اینکه 
نرخ سود این وام، 22/5 درصد اســت و کل بازپرداخت آن 
دو میلیارد و 780 میلیون تومان و سود آن یک میلیارد و 800 

میلیون تومان است.
کافى است وام 960 میلیون تومانى به زوج هاى تهرانى را 
در کنار خط فقر 30 میلیون تومانى در تهران و حداقل حقوق 
نهایتاً ده میلیون تومانى قرار دهیم تا به غیرقابل دسترسى 

بودن چنین تسهیلاتى پى ببریم.
در مورد طرح ملى مســکن نیز مشــکلاتى از این دست 
مطرح است. کارگران حداقل بگیر معمولاً توان شرکت در 
این طرح ها را ندارند.   آنطور کــه کارگران مى گویند، براى 
شرکت در طرح ملى مســکن، بالاى 100 میلیون تومان 
پول زیرساخت و برق و آب و گاز و غیره از متقاضیان گرفته
 مى شود، 50 میلیون تومان شهردارى و 50 میلیون هم بیمه 
و مالیات مى گیرنــد و 80 میلیون تومان هم پول زمین مى 
شود، یعنى بخش قابل توجهى از مبلغى که بابت این طرح 

مى گیرند به جیب دولت مى رود که اگر دولت مى خواست 
واقعاً به اقشار ضعیف جامعه کمک کند باید این هزینه ها را 
کاهش مى داد. به بیانى دیگر براى طرح ملى مســکن وام 
18درصد مى دهند و براى ســال اول، ماهى بیش از هفت 

میلیون تومان باید بابت اقساط آن را پرداخت کرد.
 با این اوصاف عملاً یک کارگر توان شرکت در این طرح هاى 
به اصطلاح حمایتى را ندارد و اگر قرار باشد یک کارگر حداقل 
بگیرى که حقوقش به سختى به ده میلیون تومان مى رسد، 
تمام حقوق ماهیانه اش را قسط بدهد، چگونه مى تواند پول 
اجاره خانه و خورد و خوراك را بپردازد؟! اینها اساســى ترین 
هزینه هایى اســت که یک کارگر در طول ماه باید پرداخت 
کند؛ پس اگر واقع  بینانه نگاه کنیم، این طرح ها معمولاً براى 

کارگران نیست.

سقفى که قرار نیست بالاى سر کارگران باشد!

قاتل سریالى 20 هزار نفر در سال 

لادن ایرانمنش

مریم محسنى

کمبود پرستاران در مراکز درمانى، اتفاقى است که از سه دهه پیش شروع شده 
و تا اکنون ادامه دارد. نتیجه این کمبودها شیفت هاى سنگین و اجبارى، اضافه 
کارى و افت کیفیت خدمات درمانى است. این موضوع نشان مى دهد که حال و 

اوضاع نظام درمانى ما چندان خوب نیست. 
این در حالى است که ماه ها است وزارت بهداشت در حال چانه زنى با سازمان 
ادارى استخدامى براى جذب حداقل 100 هزار نیرویى است که جاى خالى آنها 
در نظام درمانى به خوبى مشخص است. موضوعى که به تازگى رئیس سازمان 
نظام پرستارى هم نسبت به آن واکنش نشان داده است و از وجود حدود 20 تا 30 
هزار پرستار بیکار در کشور خبر داده؛ پرستاران خانه نشینى که در انتظار استخدام 
هایى هستند که اگرچه به گفته مدیرکل منابع انسانى وزارت بهداشت، با آن 
موافقت هاى ضمنى هم شده است اما همچنان در خم یک کوچه است و حالا 

کمبود سپیدجامگان به عدد بزرگى رسیده که باید نسبت به آن تدبیرى شود.
کمبود نیروى پرستارى به خصوص در مواقعى که با بحران روبه رو مى شویم به 
خوبى مشخص است؛ این موضوع در دوران کرونا به خوبى خودش را نشان داد 
و نظام سلامت ما را زمینگیر کرد چرا که بدون کادر نیروى انسانى که کمیت و 

کیفیت را باهم داشته باشد، وضعیت قابل مدیریت کردن نیست. 
در آن زمان با یک غافلگیرى روبه رو شدیم و دست وزارت بهداشت در پوست 
گردو ماند. آنطور که رئیس نظام پرستارى مى گوید: در ایام کرونا پرستاران جوان 
با تمدید طرح و آغاز داوطلبانه طرح خود، به کمک نظام سلامت آمدند و به آنها 
وعده استخدام داده شد اما بالغ بر 17 هزار نفر از کادر سلامت فعال در روزهاى 

شیوع کرونا که 12 هزار نفر آنها پرستار بودند پس از فروکش کردن آمار کرونا نه  
تنها به کارگیرى نشدند بلکه همگى از کار بیکار شدند. 

محمد میرزابیگى در رابطه با این کمبودها هشدار مى دهد و با اشاره به کمبود 
پرستار در کشور مى گوید: شیوع بیمارى هاى نوپدید و بازپدید و مزمن، افزایش 
جمعیت سالمندان و گسترش تخت هاى بیمارستانى باعث شده که نیاز بسیار 
زیادى به نیروهاى پرستارى داشته باشیم اما مجوزهاى استخدامى متناسب با 
افزایش تعداد تخت هاى بیمارســتانى و تعداد پرستاران بازنشسته شده صادر 

نمى شود.
در عین حال عدم صدور مجوز استخدام و به کارگیرى پرستاران، بیمارستان ها و 

مراکز درمانى به وضع قراردادهاى کوتاه مدت رو آورده اند.
این در حالى است که با وجود اینکه در سال هاى 98 و 99، تعداد 52 هزار و 200 
مجوز استخدامى صادر شد که 50 درصد از این مجوزهاى استخدام، مربوط به 
جذب پرستاران و 50 درصد نیز مربوط به جذب سایر کارکنان سلامت بود. در 
برخى از مقاطع زمانى تعداد مناسبى مجوز صادر شد اما در برخى سال ها مجوز 
استخدامى صادر نشد در حالى که همواره معضل بازنشستگى نیروها و گسترش 

تعداد تخت هاى بیمارستانى وجود دارد.
این وضعیت باعث شده که حالا کمتر از یک پرستار به ازاى هر تخت بیمارستانى 
داشته باشیم. در این رابطه رئیس سازمان نظام پرستارى تأکید کرده که این 
گره به دست سازمان ادارى و استخدامى ســازمان برنامه و وزارت بهداشت 

باز مى شود.
میرزا بیگى اعلام کرده که باید در خصوص سرانه پرستار به جمعیت، تخت یا 

بیمار به اتحاد نظر برسند یعنى تعداد 2/5پرستار به ازاى هر تخت بیمارستانى 
مورد توافق بوده اما متأسفانه رفتارهاى سلیقه اى و تعارض هاى ساختارى که 
بین این سه دستگاه وجود دارد؛ باعث شده رســیدگى به موضوع رفع کمبود 

نیروهاى پرستارى دچار مشکل شود.
آنطور که رئیس سازمان نظام پرســتارى اعلام کرده؛ در حال حاضر به ازاى 
هر تخت بیمارستانى کمتر از یک نفر نیروى پرســتارى در 24 ساعت در هر 
بیمارســتان داریم و باید تعداد پرســتاران دو برابر تعداد فعلى شود تا به عدد 

استاندارد برسیم.
وى درباره تعداد فارغ التحصیلان رشته پرستارى در کشور نیز اظهار کرد:  سالانه 
حدود 12 تا 13 هزار نفر از دانشکده هاى پرستارى فارغ التحصیل مى شوند و اگر 
جذابیت هاى شغلى و جذب نیروهاى پرستارى افزایش یابد مشکلات کمبود 

پرستار و مهاجرت نیروها به خارج از کشور، حل مى شود.

خورشید کیایى

چانه زنى بر سر استخدام پرستاران
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تجربه آبى اصفهان به 
کل کشور تسرى پیدا کند

برخورد قاطع پلیس با سرعت 
غیر مجاز در راه هاى استان

تجمعات مدافعان
 عفاف و حجاب ستودنى بود

فرمانده سـپاه صاحب الزمان (عج) اسـتان اصفهان 
بمناسـبت روز عفاف و حجـاب در پیامـى برگزارى 
باشـکوه اجتماع بـزرگ مدافعـان عفـاف و حجاب 
در نقاط مختلف اسـتان اصفهان را سـتودنى و قابل 
شکرگزارى دانست. سـردار مجتبى فدا در پیام خود 
از جمله نوشت: تجلى ایمان و اراده مردم و مسئولین 
استان اصفهان در برگزارى باشکوه تجمعات بزرگ 
مدافعان عفاف و حجاب ستودنى و قابل شکرگزارى 
بود. ایـن حرکت عظیم نمایشـگر آن بـود که مردم 
متدین و ولایت مدار اسـتان اصفهان همچنان پاى 
آرمان ها و ارزش هـاى انقلاب ایسـتاده اند و ذره اى 
عقب نشینى نخواهند کرد. مطالبه مردم و بسیجیان 
اسـتان اصفهان از مسـئولین این بود که قاطعانه به 
وظایف قانونى خود عمل نمایند و بانوان عزیز جامعه 
اسـلامى همچنان به عفاف و حجاب پایدار بمانند و 

فریب توطئه هاى پشت پرده دشمنان را نخورند. 

اهل پوشش در چهارباغ، 
گُل گرفتند

اعضاى یـک مجموعـه فرهنگى به مناسـبت هفته 
عفاف و حجاب با حضور در گذر چهارباغ اصفهان، از 
بانوانى که پوشش اسـلامى را رعایت کرده بودند، با 
اهداى گل و کارت دعوت به اردوى زیارتى قدردانى 
کردنـد. مدیر این مجموعـه فرهنگى با بیـان اینکه 
این مجموعه ویژه دختران 12 تا 25 سـال اصفهان 
است و اولویت فعالیتش، حوزه فرهنگى است، گفت: 
هم اکنون، ایـن مجموعه، حدود 30 هـزار عضو در 
استان دارد و در فضاى مجازى هم کاربران زیادى از 
سراسر کشور دارد. جابر عسـکرى، هدف از فعالیت 
ایـن مجموعـه را ترویج فرهنـگ علـوى در جامعه 

اعلام کرد.

احیاى هنر گیوه دوزى 
یک بانـوى هنرمند هنـر گیـوه دوزى را بعـد از نیم 
قرن فراموشـى دربویین میاندشـت احیا کرد. اعظم 
طهماسـبى گفت: هنـر گیـوه دوزى را نـزد پیر زن 
هنرمند در خوانسـار فراگرفتم والان نزدیک به سـه 
سـال اسـت که این هنر را دربویین میاندشت احیاء 

کرده ام.
 وى با اشـاره به اینکه موفق شده ام هنر گیوه دوزى 
را به دونفر از اعضاى خانواده وبسـتگان نیز آموزش 
بدهم افـزود: افراد زیـادى متقاضـى فراگرفتن این 
هنرهسـتند، امـا متاسـفانه تاکنـون هیـچ حمایتى 
براى ایجـاد کارگاه وتوسـعه این هنر صنعت نشـده 
است و تمام هزینه ها را خودم پرداخت مى کنم. این 
هنرمنـد گفت:به خاطر نداشـتن توان مالـى و خرید 
دسـتگاه هاى مورد نیاز برخى از مراحـل کار باید در 
اصفهـان انجام شـود که ایـن کار هزینه زیـادى به 

همراه دارد.

جاساز 200 کیلوحشیش 
در کامیون 

جانشین فرمانده انتظامى اسـتان اصفهان از کشف 
200 کیلوگرم حشیش در عملیات مشترك مأموران 
فرماندهى انتظامى شهرستان نائین و یگان تکاورى 

استان خبر داد.
 سـردار محمدرضا هاشـمى فر اظهار کرد: مأموران 
ایسـتگاه ایست و بازرسى شهید شـرافت فرماندهى 
انتظامى شهرستان نائین با همکارى مأموران یگان 
تکاورى اسـتان، حین کنترل خودروهاى عبورى در 
محور مواصلاتى شهرستان به یک دستگاه کامیون 
بنز مشـکوك شـدند و آن را بـه پارکینگ ایسـتگاه 

منتقل کردند. 
وى افـزود: مأموران پـس از بررسـى دقیق صورت 
گرفته متوجه جاساز در این خودرو شدند و در نهایت 
200 کیلو حشـیش کشـف و راننده خـودرو به جرم 
حمل مواد افیونى دستگیر و به مرجع قضائى تحویل 

داده شد.
 جانشـین فرمانده انتظامى اسـتان اصفهان تصریح 
کرد: راننده قصد داشـت ایـن محمولـه افیونى را به 

استان تهران منتقل کند.

آمار خودکشى محرمانه است 
چون جو منفى ایجاد مى کند

رئیس پلیس راه استان اصفهان از هماهنگى انجام شده با 
مرجع قضائى براى توقیف سیستمى و فیزیکى خودروهایى 
که با سرعت غیرمجاز در راه هاى برون شهرى تردد مى کنند 

خبر داد.
 ســرهنگ اصغر زارع اظهار کرد: با توجه به تأثیر مستقیم 
سرعت غیرمجاز بر کنترل وســیله نقلیه و افزایش شدت 
جراحات و خســارت در تصادفات رانندگى، با هماهنگى 
انجام شده با مرجع قضائى به منظور انتظام بخشى ترافیک و 
پیشگیرى از وقوع حوادث رانندگى، از امروز خودروهایى که 
با سرعت غیرمجاز در راه هاى برون شهرى تردد مى کنند، 
توسط تیم هاى گشــت پلیس راه توقیف و روانه پارکینگ 

خواهند شــد. وى افزود: رانندگانى که مرتکب ســرعت 
غیرمجاز شده و به دستور ایست پلیس بى توجهى مى کنند، 
پلاك خودروى آنها در ســامانه هاى پلیــس راهنمایى و 
رانندگى توقیف سیستمى شده و به منظور رفع توقیف و اخذ 
خدمات مرتبط باید به پلیس راه استان اصفهان مراجعه کنند.

رئیس پلیس راه استان اصفهان خاطرنشان کرد: رانندگانى 
که به علت ســرعت غیرمجاز خودرو آنها توقیف و روانه 
پارکینگ مى شــود، ضمن اعمال قانون و درج نمره منفى 
در سوابق گواهینامه، باید در کلاس هاى آموزشى شرکت و 
به منظور ترخیص خودرو، تمام جرایم راهنمایى و رانندگى 

را تسویه کنند.

معاون عمران و توسعه امور شهرى و روستایى وزیر کشور 
گفت: مردم انتظار عملیاتى شدن شهر هوشمند را دارند؛ 
بنابراین نباید شعارها تنها در حد کلام بماند و باید براى 

عملیاتى شدن آن ها گام هاى استوارى برداشت.
 QR مهدى جمالى نژاد اظهار کرد: پلاك هاى آبى به همراه
هوشمند شهر اصفهان براى تسهیل در ارتباط شهروندان 
با خدمات ارگان هاى مختلف طراحى و اجرا شده است که 
با توجه به اجراى موفق این طرح در کلانشهر اصفهان، 

ضرورى است به کل کشور نیز تسرى پیدا کند.
وى افزود: مردم انتظار عملیاتى شــدن شهر هوشمند را 
دارند؛ بنابراین نباید شعارها تنها در حد کلام بماند و باید 

براى عملیاتى شدن آن ها گام هاى استوارى برداشت.
جمالى نژاد تصریح کرد: ارتقاى جایگاه فناورى اطلاعات 
و ارتباطات در شهردارى هاى کشور با توجه به نیازهاى 
مردمى و تغییرات اکوسیســتم فناورى اطلاعات در دنیا 

امرى ضرورى است.
معاون عمران و توسعه امور شــهرى و روستایى وزارت 
کشــور گفت: به کارگیرى هوش مصنوعى در مدیریت 
شهرى، کلید خوردن طراحى مرکز کنترل هوشمند شهر 
اصفهان با رویکرد استفاده از هوش مصنوعى در حاشیه 
همایش نقش فناورى اطلاعات در مدیریت شــهرى از 

مهم ترین اقدامات در این حوزه است.

«نگهبان شب» تحلیل مى شود

منطق پیشتاز بودن بورس

کاهش 50 درصدى راندمان گندم و جو در ورزنه

نصف جهان برنامه ســینما گپ خانــواده این بار به 
اکران و تحلیل روانشناسى فیلم «نگهبان شب» فیلم 
دیگرى از رضا میرکریمى اختصاص داده شده است.

این فیلم قرار است روز دوشنبه 26 تیرماه ساعت 19 
و 30 دقیقه بعدازظهر در سینما ساحل واقع در میدان 

انقلاب، سالن نصف جهان اکران شود.
تحلیل روان شناســى این فیلم قرار است با حضور 

محمد رضا عابدى، روانشناس و عضو هیئت علمى 
دانشــگاه اصفهان و دکتر حمید رضا محمودى نژاد، 

دکتراى مشاوره و طرحواره درمانگر برگزار شود.
علاقه مندان به حضور در این برنامه مى توانند براى 
تهیه بلیت نیم بها به ســایت cinematicket.org و 
براى اطلاعات بیشتر با شــماره تلفن 36619392 

تماس حاصل نمایند.

نصــف جهــان    روزنامه «رویداد امروز» در ســتون 
«یادداشــت روز» شــماره روز پنج شــنبه خودش 
زیر عنوان «بازار بورس، پیشــتاز امــا مظلوم» مى 
نویســد: «نگاه اجمالى به بازدهى بــازار بورس در 
دهه 90 و مقایســه آن بــا بازارهاى مــوازى طلا و 
ارز نشان مى دهد که پیشــتاز تمام بازارهاى مالى، 
ازنظر امنیت، شــفافیت، نقدشــوندگى بازار بورس 
است.» ستون نویس «رویداد امروز» ادامه مى دهد: 
«شاید شما هم شنیده باشــید که برخى بر این باورند 
که بورس ایران تحلیل پذیر نیســت. آیا ما تحلیل را 

درست آموخته ایم؟ آیا نقاط ضعف و قوت روش هاى 
تحلیل را مى شناســیم؟یک برنامه مدون و سنجیده 

شده داریم؟»
این روزنامه آنگاه نتیجه مى گیرد: « وقتى بدون برنامه 
وارد بازار مى شویم، نتیجه اى جز رفتارهاى هیجانى 
به همراه نــدارد. هیجاناتى که شــاید بتوانیم به دو 
احساس کلى تقسیم شوند: ترس و طمع. هر نوسانى 
در شاخص بورس و هر نوسانى در نرخ سهام سبدمان، 
تمام هیجانات ما را فعال مى کنند، آتش زیر خاکستر 

زبانه مى کشد و تمام منطق ما را مى سوزاند.»

نصف جهان  فرماندار ورزنه اظهار کرد: در حوزه رودشت 
در زمان کِشت پاییزه به دلیل تخصیص ندادن آب به 
کشاورزان از ســوى آب منطقه اى راندمان محصول 
با توفیق چندانى همراه نشــد و آب منطقه اى در اواخر 
بهمن و اوایل اسفند آب اختصاص داد که به همین دلیل 

غلات در فصل گرما از رشد مناسبى برخوردار نشد.
سعید رحیمى افزود: دومین علت کاهش 50 درصدى 
عملکرد گندم و جو در ورزنه نبود برنامه ریزى مناسب در 
توزیع آب از سوى شرکت آب منطقه اى بود، به طورى 
که هر بار که قصد باز کردن آب را داشــتند هماهنگى 
لازم را با کشاورزان نداشتند و در اطلاع رسانى خوب 
عمل نکردند که این امر ســبب شد کشاورزان نتوانند 
برنامه ریزى مناسبى در کِشــت غلات داشته باشند. 
وى تصریح کرد: در 20 خرداد امســال آخرین آب را 
باید به غلات خود اختصــاص مى دادیم، اما 12 خرداد 
آب را بســتند که بر خلاف تفاهمى بود که با شرکت 

آب منطقه اى کرده بودیــم. بنابراین نظارت بر توزیع 
آب و میزان حجم آن وجود نداشــت. شرکتِ میراب 
متولى نظارت بر توزیع آب است تا آب به شکل عادلانه 
میان کشاورزان تقسیم شــود که این دقت نظر وجود 
نداشت و آب به شــکل عادلانه توزیع نشد و در مسیر 

دست درازى هایى به آب شد.
رحیمى افزود: پارســال به طور میانگین در هر هکتار 
بین 5 تا 7 تُن تولید گندم داشتیم، اما امسال به دلایلى 
که ذکر شــد این میزان به نصف کاهش پیدا کرده و 
عملکرد(راندمان) محصول افُت 50 درصدى داشــته 
اســت. فرماندار ورزنه گفت: با توجه به بارندگى هاى 
خوبى که امســال رخ داده از شــرکت آب منطقه اى 
درخواست داریم با برنامه ریزى مناسب در بازه زمانى 
15 آبان تا 15 آذر آب را براى کشــاورزان رهاســازى 
کنند تا این دو کالاى اســتراتژیک با کاهش راندمان 

مواجه نشود. 

تاریکى بوستان ها در فصل تفریح شبانه!

تاریک بودن برخى پارك ها و بوســتان هاى شــهر 
اصفهان در روزهایى که شــهروندان اوقات بیشترى 
را در این اماکن مى گذرانند باعث شــده گلایه هاى 

زیادى ایجاد شود.
کافى است شب هنگام و در فصل تفریحات تابستانى 
و دور هم نشینى هاى شــبانه به فضاى سبز یکى از 
مناطق شهر بروید تا به خوبى متوجه شوید که برخى از 
بوستان هاى اصفهان به علت تاریکى بیش از حد قابل 

استفاده نیست.
شاهد این مدعا هم بوستان هایى هستند که در محدوده 

خیابان آتشگاه بوده و با وجود اســتفاده تعداد زیادى 
از شهروندان این نقطه از شــهر از آنها باز هم به علت 
تاریکى مى تواند اماکنى بالقوه براى اراذل و اوباشــى 
شود که از این تاریکى اســتفاده مى کنند و باعث آزار 

خانواده ها مى شوند.
این در حالى است که  فضاهاى عمومى مثل پارك ها 
و فضاى سبزها به خصوص در فصلى که مردم اوقات 
بیشترى را به تفریح مى گذرانند مى تواند عاملى حیاتى 
محسوب شود چرا که به نشاط شهروندان در شرایطى 
که تفریحات دیگر گران شده و با دسترسى آنها به این 

تفریحات کم شده است کمک خواهد کرد.

موافقت با اجراى 2 طرح ترافیکى پیشنهادى در جوشقان قالى 
نصف جهان  معــاون عمرانى فرماندارى کاشــان 
با اشــاره به برگزارى جلســه شــوراى هماهنگى 
ترافیک شهرستان کاشان، گفت: مسائل و مربوط به 
محورهاى برون شهرى، رصد تصادفات و آمار سه 
ماهه سال جارى با سال گذشته از جمله موارد مورد 

بررسى در شوراى ترافیک بود. 
هادى اکبرى با بیــان اینکه با توجــه به گزارش 
مربوطه در حــوزه آزادراه کاشــان- اصفهان آمار 
فوتى ها 13 درصد کاهش داشــته اســت، تصریح 
کرد: در حوزه حوادث درون شــهرى نیز با کاهش 
60 درصدى روبه رو بوده ایم کــه اقدامات و تدابیر 
ترافیکى و همکارى مردم در این امر مؤثر واقع شده 
اســت. وى افزود: با وجود کاهش آمار تصادفات در 

بخش هاى مختلف اما متأسفانه در محور جاده قدیم 
با افزایش آمار حوادث مواجه هستیم. 

معاون عمرانى فرماندارى کاشان در خصوص موارد 
مرتبط با بخــش قمصر  گفت: دو طــرح ترافیکى 
پیشــنهادى جوشقان قالى بررســى و با اجراى آن 
موافقت شــد. وى خاطرنشــان کــرد: طرح هاى 
اصلاحى و پیشنهادات ترافیکى شهردارى کاشان 
بررســى و با توجه به راه اندازى زیرگذر و انتقال بار 
ترافیکى آن به میدان شهید زجاجى، پس از بررسى 
و مطالعات لازم با طرح اصلاح هندسى میدان شهید 
زجاجى مطرح و موافقت شد، همچنین چندین طرح 
دیگر از جملــه تقاطع گازرگاه نیز مورد بررســى و 

موافقت واقع شد.

نگاه روز

زیرسازى و تیغ زنى جاده هاى عشایرى در سمیرم
نصف جهان   فرماندار سمیرم گفت: زیرسازى و تیغ 
زنى جاده هاى عشایرى وساخت پل، آب رسانى به 
عشایر، برق رسانى، توزیع سیلندر هاى گاز و توزیع 
نهاده هاى دامــى براى عشــایر، توزیع حمام هاى 
خورشیدى و پنل هاى خورشیدى از جمله کار هاى 

انجام شده براى عشایر است.
على اصغر هدایت افزود: شبکه بهداشت و درمان با 

83 گروه از ابتداى ورود عشایر به شهرستان توانسته 
است 12 هزار و 800 نفر از جمعیت عشایر شهرستان 
را غربالگرى ســلامت کند. وى همچنین گفت: در 
بسیارى از نقاط شهرستان که عشایر در این مناطق 
متمرکز هســتند تلفن همراه خط دهى ندارد که با 
تلاش اداره برق و مخابرات سه سایت مخابراتى در 

این نقاط ساخته مى شود.

مریم محسنى

«پزشــکى قانونى» دســتگاه عریض و طویلى است که 
با قتل و مرگ و خــون و عزاداران منتظر و خودکشــى و 
جرم و آســیب دیدگان ضرب و شــتم در ارتباط است. اما 
آمارهاى آن هنوز بعد از دهه ها همچنان محرمانه اســت. 
صندلى هاى سالن انتظار پزشکى قانونى اصفهان در این 
سال ها شاهدان خوبى هستند از آدم هایى که روایت هاى 
متفاوتى دارند ولى آمارهایشان در پستوهاى این سازمان 
قایم و قفل شده است. این موضوع وقتى مى خواهیم با مدیر 
کل این دستگاه گفت و گو کنیم خوب دستمان مى آید. اینکه 
جنبه هاى پنهان آمارى در پزشکى قانونى مثل کوه یخ است 
که نیمه پیداى آن کوچک و لاغر است و بخش بزرگى از 
اطلاعات را منصور فیروزبخت ترجیح مى دهد در پرونده 
هاى پزشکى قانونى اصفهان مخفى نگه دارد. پس خلوص 
گفتار منصور فیروزبخت کســى که مدت زیادى نیست بر 
کرسى پزشکى قانونى اصفهان نشسته است خلاصه مى 
شــود به آمارهایى که مجاز به اعلام آنها است. اینجاست 
که گفت و گو با بالاترین مقام پزشکى قانونى اصفهان که 
365 روز با آمارهاى متفاوت و مختلفى کلنجار رفته است 

سخت مى شود.  
 قرار بود بانک ژنتیک مجرمان پرخطر 
در اصفهان راه اندازى شود درباره این 
موضوع توضیح دهید. آیا به نتیجه اى 

که مى خواستید رسیدید؟

بله این اتفاق افتاد و هر سال سهمیه اى از سازمان پزشکى 
قانونى کل کشــور براى شناســایى و نمونه گیرى از این 
مجرمان به ما اعلام مى شود که از متهمین و مجرمین سابقه 
دار که پرخطر هستند نمونه گیرى مى کنیم، پروفایلشان 
استخراج مى شود و این اطلاعات به شکل وسیع به بانک 
هویت ژنتیک سازمان پزشکى قانونى کشور ارسال مى شود. 
از تعداد افرادى که سال گذشته معرفى 

شده اند آمارى دارید؟
بله، سال 1401 از دو هزار و 188 متهم نمونه گیرى کردیم 
و در این سال از دو هزار و 253 نفر پروفایل ژنى استخراج 

کردیم. 
از این تعداد کســانى هم در ســن 
نوجوانى و جوانى و کودك  بودند که از 
لحاظ پرخطر بودن در این بانک ژنتیک 

فهرست شده باشند؟
فرقى نمى کند، چه کودك، چه نوجوان و چه بزرگســال، 
معمولاً از مجرمان پرخطر بــه صورت مرتب نمونه گیرى 
مى کنیم و این قصد را داریم که کل مجرمان را شناسایى 

کنیم.
برویم ســر آمارهاى مربوط به کودك 
آزارى و همســرآزارى ها. آیا از تعداد 
کســانى که مورد آزار قرار گرفته اند 

عددى در دست دارید؟ 
نه الان آمارى ندارم. 

آمار مربوط بــه مجهــول الهویه ها 
را داریــد. مى خواهیــم بدانیم تعداد 
جســدهاى مجهول الهویه نسبت به 
سال هاى گذشته روند کاهشى داشته 

یا رو به رشد بوده است؟
تفاوتى نکرده است، اما آمارى هم در این زمینه نداریم.

شما که آمار ندارید چطور متوجه شدید 
تفاوتى نکرده است؟
شما چرا اینقدر به دنبال آمار هستید؟

به عنوان خبرنگار به هر حال شــغلم 
ایجاب مى کند که به دنبال عدد و آمار 
و اطلاعات باشم. البته متوجه هستم که 
شما از لحاظ ارائه آمارهاى خودکشى 
هــم محدودیــت دارید اما ســئوال 
اینجاســت که چرا آمارهاى مربوط به 

خودکشى هم باید محرمانه باشد؟
به این علت که آمار خودکشــى جو منفى ایجاد مى کند، 
بنابراین آمارى هم در این زمینه ارائه نمى شود. به نوعى اگر 
آمار گفته شود ممکن است مشوقى شود براى کسانى که 
افسرده هستندو ناخواسته ممکن است اقدام به خودکشى 

کنند.
در رابطه با سقط جنین هاى غیر قانونى 
چطور؟ این آمارها را هم نمى شود اعلام 

کرد؟
در این رابطه آمار مشخصى نداریم به این خاطر که معمولاً 
این اتفاقات به شکل زیرزمینى و غیر قانونى انجام مى شود و 
آمارهایى هم که گاهى منتشر مى شود بیشتر تخمینى است.
آقاى دکتر! انگار شما کلاً اهل آمار دادن 

نیستید. 
(خنده) 

آمار مربوط به سقط درمانى هم محرمانه 
اســت یا این یکى را مى توانید ارائه 

کنید؟
آمار مربوط به سقط جنین هاى درمانى در سال گذشته 586 
مورد درخواست بوده که از این تعداد 473 مورد مجوز سقط 
توسط قاضى کمیته سقط رأى داده شده که به نسبت مدت 

مشابه سال قبل 6/5 درصد کاهش داشته است. 
(با خنــده) چطور آمار ســقط درمانى 

محرمانه نیست؟! 
چون ســقط درمانى به شــکل قانونى انجام مى شــود 
و از ســوى قاضى مربوطــه بــراى ایــن کار رأى داده 

مى شود. 

شــهردار اصفهان در برنامه رادیویى صداى شهر «بى واســطه با مردم» پاسخگوى 
سئوالات و درخواست هاى شهروندان بود.

چهارشنبه هر دو هفته یک بار على قاسم زاده و معاونانش در برنامه رادیویى صداى شهر 
پاسخگوى سوالات و درخواست هاى شهروندان است. این بار و در این برنامه قاسم 
زاده پاسخگوى شهروندى بود که از نبود کولر در اتوبوس هاى شهرى گلایه مى کرد:

شهروند: اتوبوس هاى شرکت واحد محله حصه شمالى مشکلاتى همچون نامنظم 
بودن زمان حرکت، نداشتن کولر در تابستان و بخارى در زمستان و سرفاصله 40 تا 50 
دقیقه اى دارد؛ از شهردارى که اقدامات مؤثرى در این محله انجام داده تشکر مى کنم، 

اما درخواست داریم این مشکل رفع شود.
على قاسم زاده، شهردار اصفهان: سرفاصله حرکت اتوبوس ها در حصه حدود 30 تا 40 
دقیقه است که این موضوع به دلیل مســافر کم اتوبوس هایى است که از حاشیه وارد 
شهر مى شود و درصورت ورود اتوبوس هاى جدید، مى توانیم سرفاصله را کاهش دهیم.

سال گذشته به دلیل مشــکل کمبود گاز کولر اتوبوس ها، دچار مشکلاتى بودیم که 
قرار شد امســال این موضوع پیش بینى شود. از شــهروندان درخواست مى کنم کد 
اتوبوس هاى بدون کولر را در ســامانه 137 اعلام کنند تا ببینیم از دید شهروندان نیز 

همان 80 دستگاه است.
شهردارى آمادگى دارد از 70 دستگاه اتوبوس نو موجود در شرکت واحد اتوبوسرانى 
بهره گیرى کند که از علاقه مندان دعوت مى کنم براى همکارى به این شرکت مراجعه 

و مشکلى از شهروندان را رفع کنند.
سیدعباس روحانى، مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانى اصفهان و حومه: با توجه به 
درخواست سفر در زمان هاى مختلف، سرفاصله هاى متفاوتى براى خطوط حاشیه اى 
شهر در نظر گرفته شده است؛ خط حصه شمالى با توجه به استفاده کارکنان در ساعات 
ابتدایى صبح، با ســرفاصله کمتر سرویس دهى مى کند و در ســایر ساعات روز این 
سرفاصله به دلیل کاهش تقاضاى سفر، افزایش مى یابد. بیشتر اتوبوس هاى در اختیار 
بخش خصوصى، فرسوده اســت و از کل اتوبوس هاى خط حصه شمالى، دو دستگاه 

کولر ندارد.
از مجموع 700 دستگاه اتوبوس شهرى حدود 130 دستگاه از آن ها به صورت فابریک 
بدون کولر است و از این تعداد 80 دستگاه اکنون در شهر فعال است که بیشتر توسط 
بخش خصوصى مدیریت مى شود و ســعى کردیم این اتوبوس ها را کمتر در خطوط 
استفاده کنیم، اما گاهى به دلیل نیاز شهر، این اتوبوس ها فعال مى شود. البته خطوط 

مختلفى همچون 91 توسط بخش خصوصى مدیریت مى شود.
در واقع نمى توان گفت اتوبوس دود نمى کند، اما دود آن ممکن است کم یا زیاد باشد. 
همچنین اتوبوس فرسوده در شــهر داریم، اما تلاش مدیریت شهرى براى نوسازى 
ناوگان اســت که در حال خرید اتوبوس هاى جدید هســتیم؛ تا پایان 1402 قرارداد 
اتوبوس هاى بخش خصوصى نهایى مى شود که با توجه به اینکه بیشتر اتوبوس هاى 

فرسوده از بخش خصوصى است، این مشکل کاهش مى یابد.
یک اتوبوس روزانه 17 ساعت مداوم کار مى کند، لذا واحد تعمیرات کولر شرکت واحد 
اتوبوسرانى، همیشه در حال تلاش براى اورهال است؛ این حجم کارى در اتوبوس هاى 
برون شهرى و کامیون ها دیده نمى شود و حتى با هر بار و بسته شدن در، برودت خارج 

مى شود.

کد اتوبوس هاى بدون کولر را اعلام کنید

عدد و رقم هاى محرمانه در گفتگوى «نصف جهان» با مدیرکل پزشکى قانونى استان اصفهان

دریا قدرتى پور
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واتساپ به زودى یک به روز رسانى جدید از اپلیکیشن 
خود منتشر خواهد کرد. یکى از ویژگى هاى این نسخه 
پیشنهاد استیکر اســت. این قابلیت در 
حال حاضر روى نسخه بتاى واتساپ 

ارائه شده است.
واتساپ براى نخســتین بار استیکرها 
را در سال 2018 به برنامه خود اضافه کرده بود. هدف از 
استفاده این استیکرها نیز انتقال بهتر احساسات کاربران 
در چت ها اســت. پس از آن نیز ویژگــى دانلود و نصب 

استیکرهاى دسته بندى شده به کاربران ارائه شد.
هم اکنون کاربران نسخه بتاى واتساپ مى توانند با نصب 
به روز رسانى نماد جدید را در بالاى صفحه کلید مشاهده 
کنند. در این نماد استیکرهاى مرتبط با ایموجى نمایش 
داده خواهد شد و کاربر میتواند بهتر و آسان تر استیکرها 
را پیدا کند. در صورتى که بخواهید این ویژگى را آزمایش 
کنید باید بسته اســتیکر Cuppy را از فروشگاه واتساپ 
دانلود و سپس ایموجى خود را در صفحه پیام درج کنید. در 
صورت فعال بودن این ویژگى میتوانید به سرعت استیکر 

مورد علاقه خود را پیدا کنید.
با توجه به اینکه تعداد بسته هاى استیکر در این اپلیکیشن 
افزایش یافته است، این قابلیت مى تواند بسیار کاربردى 
باشــد. در واقع نســخه جدید واتســاپ به کاربران در 

صرفه جویى زمان کمک مى کند.

قابلیت جدید براى سریع تر 
پیدا کردن استیکرها

 در  واتساپ

شرکت سونى از جدیدترین اسپیکر وایرلس سینمایى خود با نام 
v HT-AX۷ رونمایى کرد. این اسپیکر جذاب از قابلیت هاى 

کاربــردى مانند صــداى 360 درجــه دالبى 
پشتیبانى مى کند و قرار است با قیمتى معقول 

راهى بازارهاى جهانى شود.
HT- اسپیکر جذاب و آوانگارد ســونى با نام
AX۷ سرانجام معرفى شــد. این اسپیکر قابل حمل سینمایى، 

مى تواند رویاى هر سینفیلى باشــد که مى خواهد در هر کجا، 
فیلم ها را با بالاترین کیفیت صوتى ممکن ببنید.

 سونى از محصول جدید خود با عنوان سیستم سینمایى قابل 
حمل یاد مى کند و مى تواند با عمر باترى 30  ساعته اش، شما 
را در طولانى ترین ســفرها همراهى کند. این مدل فقط براى 
عاشقان سینما نیســت و براى آدیوفیل ها هم مى تواند گزینه 
خوبى باشد. البته به یاد داشته باشید قیمت این اسپیکر، از یک 

گوشى هوشمند حرفه اى بیشتر است!

اسپیکر قابل حمل سونى، شاید یکى از پیشرفته ترین مدل ها در 
میان رقبایش باشد که با توجه به پشتیبانى از قابلیت هایى مانند 
صداى 360 درجه Spatial Sound Mapping، مى تواند اتاق 

شما را به یک سینمایى خانگى تبدیل کند. 
این تکنولوژى حسى نزدیک به سینماى خانگى را خلق مى کند 
و شما در زمان دیدن یک فیلم، صداها را از زاویه هاى مختلفى 

خواهید شنید.
اسپیکر ســینمایى ســونى مى تواند تجربه اى فوق العاده را در 
هر کجا که هستید به شــما ارائه دهد. این مدل از سه اسپیکر 

تشکیل شده است.
اسپیکر جدید سونى از سه بخش تشکیل شده است. به بخش 
اصلى این اسپیکر، دو اسپیکر دیگر وصل شدند که با جایگذارى 
درســت، به شــما این امکان را مى دهند تا صدایى چندبعدى 
بشنوید. شــما مى توانید با وصل کردن دو اســپیکر جانبى به 

اسپیکر اصلى، آن ها را شــارژ  کنید. نکته قابل توجه این است 
که مدل HT-AX۷ ســونى مى تواند با تنها 10 دقیقه شارژ، تا 

2/5ساعت کار کند.
اسپیکر اچ تى اى ایکس 7 سونى با استفاده از بلوتوث به گوشى 

کاربر متصل مى شود.
 هر چند بلوتوث بهترین انتخاب براى اتصال میان اســپیکر و 
دستگاه هاى دیگر نیست اما احتمالا تاخیر زیادى را در صداى 
محصول جدید سونى شاهد نباشیم. این محصول براى فیلم 
و موسیقى گزینه خوبى اســت اما براى بازى  کردن، نمى تواند 

بهترین انتخاب باشد. 
اسپیکر سینمایى قابل حمل ســونى در هفته هاى آینده روانه 
بازارهاى جهانى خواهد شد. قیمت اسپیکر جدید این شرکت 

500 دلار است.

مایکروسافت به کاربران هشــدار داد که نســخه هاى متعدد ویندوز 11، تا 
ســه ماه دیگر، در 10 اکتبر ســال 2023، به پایان عمرشان

مى رسند. 
مایکروســافت اعلام کــرد نســخه هاى متعــدد ویندوز 
۲۱H۲ ،11 که در اکتبر ســال 2021 منتشــر شــده بوده اند 
شــامل هوم، پرو، پرو اجوکیشــن و پــرو بــراى ورك استیشــن ها، پس از 
10 اکتبر ســال 2023، دیگــر به روزرســانى هاى امنیتى دریافــت نخواهند

 کرد. 
مشــتریانى که پس از این تاریخ، با قســمت پشــتیبانى مایکروسافت تماس 

مى گیرند، به به روزرسانى دستگاه خود به جدیدترین نسخه ویندوز 11 هدایت 
مى شوند تا همچنان تحت پشتیبانى بمانند.

پس از پایان مدت پشــتیبانى، دســتگاه هاى مجهز به ویندوز 10 که در نیمه 
دوم سال 2021 منتشر شده است و با نسخه هاى هوم و پرو کار مى کنند، دیگر 
به روزرسانى هاى امنیتى و کیفیت ماهانه که باگ ها و حفره هاى امنیتى را ترمیم 

مى کردند، دریافت نخواهند کرد.
نسخه هاى متعدد ویندوز ۲۱H۲ ،10 هم در ماه هاى آینده به پایان دوره پشتیبانى 

رسیده یا بازنشسته مى شوند.
مایکروسافت فهرســتى از همه محصولاتى که در ماه هاى آینده به پایان دوره 

پشتیبانى رسیده یا بازنشسته مى شوند را منتشر کرده است.
ویندوز ۲۲H۲ ،11 براى دستگاه هاى ویندوزى که از اکتبر، مطابق با معیار اعلام 
شده هســتند، اکنون وارد دوره دسترس پذیرى گسترده شــده است. کاربران 
مى توانند با چک کردن ویژگى ها یا مشخصات ویندوز 11 و الزامات رایانه یا با 
کمک اپلیکیشن چک سلامت رایانه شــخصى، امکان ارتقاى دستگاه خود به 

ویندوز 11 را بررسى کنند. 
بر اساس گزارش بلیپینگ کامپیوتر، مایکروســافت سیستم هایى که اکنون با 
ویندوز ۲۱H۲ ،11 کار مى کنند را وادار مى کند به روزرسانى جدید را نصب کنند. 
این شرکت همچنین سند پشــتیبانى و راهنمایى براى حل هر گونه مشکل در 

زمان ارتقا به ویندوز ۲۲H۲ ،11 را ارائه کرده است.

هدفون بلوتوثــى Soundcore Sport X۱۰A۳۹۶۱ همانطور که از نامش 
پیداست، به طور مشخص براى ورزشکاران ساخته شده و براى 

این دسته از کاربران از ویژگى هاى مفیدى بهره مى برد. 
همین ابتدا باید بگوییم که هــر کارى هم انجام دهید، این 
هدفون از گوش هاى شما نمى افتد و بنابراین براى ورزش هاى 

سنگین با خیال راحت مى توانید از آن استفاده کنید. 
دلیل این موضوع هم به غیر از طراحى خوب، به استفاده از یک 

گیره پلاستیکى برمى گردد که مى تواند هدفون را به طور 
محکم به گوش وصل نگه دارد. همچنین باید به پشتیبانى 
از گواهى IPX۷ هم اشــاره کنیم که ایــن یعنى با هدفون 

ضدآب سروکار داریم.
 A۳۹۶۱ Soundcore Sport X۱۰ با وجود اینکه هدفون بلوتوثى
از سیســتم حذف نویز بهره مى برد، ولى در این زمینه عملکرد 

متوسطى ارائه مى دهد.
 به جاى استفاده از بخش لمســى، انکر براى این هدفون از دکمه 

استفاده کرده که این مشــخصه براى یک هدفون ورزشى یک 
مشخصه ضرورى محسوب مى شود.

 به عنوان مثال زمانى که مشــغول انجام ورزش هاى سنگین 
هستید و دست شــما از شدت عرق خیس شــده، نمى توانید به 

راحتى از پنل لمسى استفاده کنید و در این شرایط، دکمه ى تعبیه شده در بدنه 
کار شما را ساده مى کند.

با استفاده از اپ ارائه شده هم قادر به شخصى ســازى هدفون هستید و در این 
زمینه به امکانات زیادى دسترسى دارید. این هدفون با هر بار شارژ مى تواند به 

مدت 8 ساعت انجام وظیفه کند.
 اگر هم میزان شــارژ کیس را در نظر بگیریم، عمر باترى هدفون به 32 ساعت 
مى رسد. اما همین بزرگ بودن باترى موجود در کیس، منجر به افزایش اندازه ى 

کیس شده است.
 کیفیت صداى این هدفون در یک کلام فوق العاده  است و بیس عمیق 
و خیلى خوبى را در اختیار شــما قرار مى دهد. از طرف 
دیگر در زمینه ى تفکیک صدا هم حرف زیادى براى 

گفتن دارد.
 البته به صورت پیش فرض ممکن است صداى وکال 
کمى ضعیف تر از ســایر فرکانس ها باشــد که با تنظیم 

اکولایزر مى توانید این مشکل را برطرف کنید.
روى هم رفته اگر ورزشکار هســتید و مشکلى با 
 Soundcore Sport X۱۰ قیمت هدفون بلوتوثى
A۳۹۶۱ ندارید، بدون شــک خریــد آن را توصیه 

مى کنیم.

بررسى هدفون بلوتوثى گران قیمت و مناسب ورزشکاراننسخه هاى متعدد ویندوز 11 به بازنشستگى نزدیک شدند

پس از گذشت سه سال از انتشار بازى UFC4، حالا پس 
از مدت ها انتشار بازى EA Sports UFC5 معرفى شد. 
این سرى بازى که جزو محبوب ترین 
بازى هاى مبارزه اى واقعى در جهان 
محسوب مى شود، در آینده اى احتمالاً 
نزدیک براى کنسول هاى نسل نهمى 

و رایانه هاى شخصى منتشر خواهد شد.
سه سالى بود که کمپانى EA بیخیال معرفى نسخه جدید 
بازى هاى محبوب UFC شده بود اما حالا این شرکت در 
حال بازگشت به رینگ هشت ضلعى مبارزات آزاد یو اف 
 EA Sports سى است. نسل جدید بازى یو اف سى با نام
UFC5 رسما معرفى شد. پیش از هر چیز بهتر است بدانید 
 EA هیچ خبرى از تریلر یا تصاویر بازى نیست و شرکت

به انتشار لوگوى این بازى بسنده کرده است.
پست تایید انتشــار بازى یو اف ســى 5 هیچ اطلاعات 
مهمى درباره این بازى فاش نکرده است و ما نمى دانیم 
چه ورزشکارانى در این بازى حاضر هستند. همچنین باید 
براى مشخص شدن زمان انتشار و دیگر اطلاعات بازى 
چند ماهى منتظر بمانیم.  نسخه قبلى بازى EA UFC سه 
سال پیش منتشر شده بود. این بازى با این که نقاط ضعفى 
داشت اما توانست امتیاز بالایى از منتقدین به دست آورد 
و طرفدران سرى را راضى نگه دارد. نسخه قبلى از نظر 
ویژگى هاى گرافیکى، گیم پلــى، حالت هاى گوناگون 
بازى و... یکى از بهترین بازى هاى ورزشى سال 2020 
بود. حالا شرکت EA باید براى راضى کردن کاربرانش، 
سطح بازى UFC5 را بالاتر ببرد. این اولین بازى از این 
سرى است که منحصرا براى کنسول هاى نسل نهمى 
ایکس باکس سرى اس، ایکس باکس سرى اس و پلى 
استیشن 5 منتشر مى شود.  اما با اطمینان مى توان گفت 

این بازى انحصارى کنسول  خاصى نخواهد بود.

 EA Sports UFC5 بازى
بالاخره معرفى شد

جذابیت تاشو جدید سامسونگ 

سامسونگ مدتى پیش تایید کرد که رویداد بزرگ 
بعدى آنپکد این کمپانى، روز چهارم مرداد ماه برگزار 
شده و در آن، نســل جدید گوشى 
هاى تاشو و محبوب گلکسى زد 
فولد و گلکســى زد فلیپ در کنار 
محصولاتى دیگر به طور رســمى 

رونمایى خواهند شد.
با نزدیک شــدن به زمان رســمى رونمایى از این 
محصولات، به تدریج اطلاعات بیشترى از آن ها در 
اختیارمان قرار گرفــت و جزئیات مختلف آن، یکى 

پس از دیگرى افشا شدند.
در همین راســتا، به تازگى تصاویرى جدید از ماکت 
گوشى گلکسى Z Flip5 منتشر شده که طراحى این 

محصول و ابعادش را به طور دقیق افشا مى کنند.
تصاویر موجود از ماکت گوشى زد فلیپ 5، نمایى از 
این گوشى در رنگ سفید را به نمایش درمى آورد. این 
رنگ که نماى فوق العاده زیبایى دارد، به طور رسمى 
توسط سامســونگ، Phantom White نامگذارى 

شده است.
این ماکت، پیش از هرچیز، شــایعه حضور صفحه 
نمایش بــزرگ بیرونى در پرچمدار سامســونگ را 

تایید مى کند.
ایــن صفحه نمایــش بیرونــى بــزرگ، احتمالا 
بزرگ ترین برگ برنده این گوشى تاشو خواهد بود 

که تمام توجه ها را از گوشى موتورولا ریزر 40 اولترا 
که از نمایشگر مشابهى در پشت استفاده کرده بود، 

منحرف خواهد کرد.
با این وجود، به عقیده بســیارى افراد، موتورولا در 
زمینه طراحى و استفاده از صفحه نمایش بیرونى در 

مقایسه با سامسونگ عملکرد بهترى داشته است!
دلیل آن است که بر خلاف طراحى صفحه نمایش 
بیرونى Galaxy Z Flip5 که تداعى کننده ظاهر یک 
پوشه اســت، موتورولا صفحه بزرگترى را در پشت 
تعبیه کرده کــه دوربین ها را نیز در خــود جا داده و 

فضاى بیشترى را در اختیار کاربر قرار مى دهد.
 Z Flip5 در عین حال، صفحــه نمایش گلکســى
نیز در مقایســه با نســل قبلــى بســیار بزرگ تر 
اســت. به بیان دقیق، در حالى کــه صفحه نمایش

 Galaxy Z Flip4 انــدازه اى 1/9اینچى داشــت، 
نمایشگر بیرونى نســل جدید این گوشى اندازه اى 

3/4 اینچى دارد.
کره اى ها همچنین در فرآیند ســاخت گلکسى زد 
فلیپ 5 با گوگل هم همکارى نزدیکى داشــته اند 
تا بتوانند اپلیکیشــن ها را براى این صفحه نمایش 

بهینه سازى کنند.
بر همین اســاس مى توان پیش بینى کرد که تجربه 
کلى کار با گلکسى زد فلیپ 5 بهتر از نسل قبلى باشد 
و اپلیکیشــن ها با اندازه بزرگ تر و کیفیت بالاترى 

روى صفحه نمایش بیرونى آن نمایش داده شوند.
بــر اســاس گزارش هــاى موجــود در خصوص 
گوشى هاى تاشوى آتى سامسونگ، اکثر مشخصات 
Galaxy Z Flip5 مشابه با نسل قبلى خواهد بود. بر 
این اساس، زد فولد 5 از یک صفحه نمایش داخلى 
6/7 اینچى امولد تاشو، دو دوربین 12 مگاپیکسلى 
در پشت و یک دوربین سلفى 10 مگاپیکسلى در جلو 

استفاده خواهد کرد.
در عین حــال، مهم ترین تفاوت Z Flip5 با نســل 
پیشین در تراشــه مورد اســتفاده در این دو گوشى 
خواهد بود. جایى که شاهد استفاده از چیپست هاى 
اسنپدراگون 8 نســل 2 کوالکام در سرى جدید این 

پرچمداران خواهیم بود.
این تراشه که پیش تر در پرچمداران سرى گلکسى 
اس 23 نیز مورد استفاده قرار گرفته بود، بدون شک 
عملکرد فنى بهترى را براى نسل جدید گوشى هاى 
تاشــو رقم زده و اجــراى ســنگین ترین بازى ها و 

اپلیکیشن ها بر روى آن ها را ممکن خواهد کرد.
بعلاوه، گلکسى Z Flip5 احتمالا به طور پیش فرض 
از سیستم عامل اندروید 13 بهره برده و سامسونگ 
رابط کاربــرى One UI5,1 را نیز بر روى آن نصب 

خواهد کرد.
این پوســته کاربرى جذاب، در کنار عملکرد بسیار 
روان و سرراستى که دارد، قابلیت هاى شخصى سازى 

فراوانى را هم در اختیار کاربــران قرار مى دهد و از 
برخى ویژگى هاى انحصارى براى گوشى هاى تاشو 
نیز بهره مى برد که کاربرى آن ها را ارتقا خواهد داد.

به جز این، باترى و مشــخصات شــارژ گلگسى زد 
فلیپ 5 کاملا شبیه به نســل قبلى خواهند بود. به 
این ترتیب، احتمالا Galaxy Z Flip5 مجهز به یک 
باترى 3700 میلى آمپر ساعتى که با توان 25 وات 
به صورت سیمى و با توان 15 وات به صورت بیسیم 

شارژ مى شود، روانه بازار خواهد شد.
بــا رونمایــى از گوشــى تاشــوى فوق العــاده

Moto Razr۴۰Ultra موتــورولا، احتمــالا رقابت 

اصلى بازار گوشــى هاى تاشو در ســال 2023 بین 
سامسونگ و موتورولا خواهد بود.

این گوشى، ماه گذشته روانه بازار شد و با تعبیه یک 
صفحه نمایش بیرونى بزرگ، آغازگر مسیرى جدید 
در طراحى این دسته محصولات شد. البته علیرغم 
این نوآورى جذاب و برترى نســبى در این زمینه، 
ریزر 40 اولترا موتورولا از جدیدترین تراشــه بازار 
بى بهره بوده و در این زمینه، پشــت سر رقیب خود 

قرار مى گیرد!
البته این به معناى ضعیف بودن گوشــى تاشــوى 
موتورولا نیســت؛ چرا کــه این محصــول نیز با 
بهره گیرى از تراشه اســنپدراگون 8 پلاس نسل 1 
عملکرد فنى بســیار خوبى داشــته و از پس اجراى 

تمامى بازى ها و اپلیکیشن ها به راحتى برمى آید.
به ایــن ترتیب، اگر قصــد اجراى اپلیکیشــن ها و 

بازى هاى بسیار سنگین را نداشته باشید، بعید است 
متوجه تفاوت چندانى در عملکرد فنى دو گوشى زد 

فلیپ 5 و ریزر 40 اولترا شوید!
یکى دیگــر از زمینه هاى تفاوت میان دو گوشــى 
تاشــوى موتورولا و سامســونگ، پشــتیبانى از 
اپلیکیشن هاســت که احتمالا سامســونگ در آن 

فرسنگ ها جلوتر از رقیبش خواهد بود.
همان طور که اشاره شد، سامســونگ با همکارى 
نزدیکــى که بــا گــوگل داشــته، موفق شــده 
اپلیکیشــن هاى اندرویدى را حتى روى نمایشگر 
خارجى 3,4 اینچى گلکسى Z Flip5 نیز به طور کامل 
اجرا کند. این امر، مزیتى مهم براى پرچمدار تاشوى 

سامسونگ به شمار خواهد رفت.
هنوز مشخص نیســت که سامسونگ چه قیمتى را 
براى Galaxy Flip5 در نظــر خواهد گرفت. با این 
وجود بر اساس شواهد موجود، انتظار مى رود قیمت 
این گوشى در مقایسه با نسل قبل بدون تغییر باقى 
بماند. به ایــن ترتیب، احتمالا بایــد حداقل قیمت 
1000 دلار را براى این گوشى متصور بود. از طرف 
دیگر، موتورولا ریزر 40 اولترا با قیمت 1320 دلار 

به دست علاقمندان خواهد رسید.
اگر سامسونگ واقعا بتواند نسل جدید سرى گلکسى 
زد فلیپ را با همان قیمت 1000 دلار به بازار عرضه 
کند، برنده قطعى نبرد تاشوهاى این نسل خواهد بود. 
با این حال همچنان باید منتظر ماند و دید سرنوشت 
نهایى رقابت این دو پرچمدار در نسل جدید به کجا 

خواهد انجامید.
تا رویداد آنپکد سامســونگ چیزى حدود دو هفته 

دیگر باقى مانده است.

AX۷ سرانج

مى تواند رو
فیلم ها را با

 سونى از مح
حمل یاد مى
را در طولان
عاشقان سی
خوبى باشد
گوشى هوش

اسپیکر وایرلس سینمایى با 
پشتیبانى از صداى 360 درجه 

ید. 
ستفاده از یک 

ن را به طور 
ه پشتیبانى
ى با هدفون

A۳۹۶۱Soundc

ن زمینه عملکرد

ن هدفون از دکمه 
ون ورزشى یک

ش هاى سنگین 
ه، نمى توانید به

 اگر هم میزان شــارژ کیس را در نظر بگ
مى رسد. اما همین بزرگ بودن باترى مو

کیس شده است.
ی  کیفیت صداى این هدفون در
و خیلىخوبى
دیگر در زمین
گفتن دارد.

 البته به صورت
کمى ضعیف تر از
اکولایزر مى
روى هم ر
قیمت هدف
A۳۹۶۱ ندا

مى کنیم.

یر ى ر
ته این به معناى ضعیف بودن گوشــى تاشــوى 
وتورولا نیســت؛ چرا کــه این محصــول نیز با 
8ره گیرى از تراشه اســنپدراگون 8 پلاس نسل 1
ملکرد فنى بســیار خوبى داشــته و از پس اجراى 

مامى بازى ها و اپلیکیشن ها به راحتى برمى آید.
 ایــن ترتیب، اگر قصــد اجراى اپلیکیشــن ها و 

ى ب ر ی

از دهد ا ق ا کا ا اخت د ه ا ان ا ف

بازى
متو

فلیپ
یکى
تاش
اپلی
فرس
هم
نزد
ل ا
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تشخیص درستى یک امر وقتى به صورت عادت در بیاید، کار چندان 
ساده اى نیست. در رابطه با عادات غذایى هم همین طور است؛ یعنى 
اگر حتى در بازه زمانى نســبتا کوتاهى رویه اى در پیش گرفته شود، 
دیگر مشکل بتوان به درســت یا غلط بودنش اندیشید و آن را کنار 

گذاشت. از جمله خوابیدن بعد از غذا.
این خوابیدن که مى گوییم شامل استراحت و دراز کشیدن بعد از صرف 
غذا نمى شود. منظور فرو رفتن در خوابى واقعى است که طى آن تمام 

رشته هاى ارتباطى با جهان قطع مى شود!
مردم اغلب کشور ها دوست دارند بعد از میل کردن غذا قدرى بخوابند. 
این میل، بیشــتر و به طور خاص بعد از صرف ناهار ایجاد مى شود. 
ایرانى ها هم همین طور هستند. جز کلانشهر ها یا شهر هاى بزرگ 
که مشغله هاى روزانه در آن ها خیلى زیاد است و عملا فرصتى براى 
استراحت در میان روز پیش نمى آید، در شهر هاى نسبتا کوچک تر، 
مردم حتما بعداز غذا زمانى را به خوابیدن اختصاص مى دهند. حتى 
کسانى که خارج از منزل هســتند و ناهار را بیرون مى خورند، براى 

خوابیدن ظهرگاهى خودشان را به منزل مى رسانند. 
سال ها قبل، تحقیقاتى در آمریکا حول محور خواب بعد از غذا آغاز شد. 
جهت کسب مستندات لازم، حتى در شرکت ها و کارخانجات، محلى 
براى خوابیدن کارمندان و کارگران در نظر گرفته و ســاعات معینى 
تعیین شد. آن ها به این نتیجه رســیدند افرادى که آرامش بیشترى 
دارند، بعد از ظهر ها خیلــى راحت به خواب مى رونــد. از طرفى در 
مقابل گفته شد افرادى که بعد از ظهر ها مى خوابند نسبت به آن ها که 
نمى خوابند، آرامش بیشترى دارند! انگار مثال ماجراى تاریخى تقدم 

پیدایش مرغ و تخم مرغ، هیچ قطعیتى در این مورد وجود ندارد. 
از نظر علم تغذیه، خوابیدن بعد از صرف ناهار، مشکلى در گوارش غذا 
ایجاد نمى کند. اما باعث بروز مشکل دیگرى مى شود؛ انرژى اى که 
از طریق جذب غذا به دست مى آید و حین بیدارى صرف فعالیت هاى 
بدنى مى شود، در بدن به صورت چربى ذخیره مى شود و چاقى را به 
دنبال مى آورد. تا به حال راجع به مضرات چاقى بسیار صحبت شده 

است؛ اما اهمیت موضوع، تاکید بیشترى را هم مى طلبد.
چاقى، مــادر انــواع و اقســام 
کــه  بیمارى هاســت 
زمینه را بــراى دچار 

شــدن عارضه ها و ناراحتى هاى زیادى در بدن فراهــم مى کند. از 
جمله مهم ترین و البته خطرناك ترین عواقب چاق شــدن، ابتلا به 
بیمارى هاى قلبى و عروقى اســت. یکى از شایع ترین بیمارى هاى 

قلبى کرونر است.
چربى ها در جدار سرخرگ ها جمع مى شــوند و با تنگ کردن مسیر 
جریان خون، مانع رسیدن آن به قلب مى شــوند. همچنین بیماران 
دیابتى که چاقى بسیار بیش از دیگران برایشان خطرناك است، باید 
بیشتر مراقب باشند، چون چاق شــدن باعث بالا رفتن قند خونشان 

مى شود. 
یک سرى مواد غذایى باعث افت فشار خون مى شوند که در اصطلاح 
عام به آن خواب آلودگى مى گویند. لبنیات مهم ترین و شاخص ترین 
گروه از این دسته غذاهاست و در وعده هاى غذایى خانواده ها جایگاه 
نسبتا ثابتى دارد. مثلا پنیر، کره، خامه و شیر در صبحانه، دوغ و ماست 
در ناهار و شام معمولا پرطرفدار و بر سر سفره ها حاضر هستند. لبنیات 

باعث آزاد شدن سروتونین در مغز مى شود.
سروتونین همان ماده اى است که باعث خواب آلودگى مى شود. ممکن 
نیست بتوان اثرى را که لبنیات در بدن ایجاد مى کنند، با ماده غذایى یا 

خوراکى دیگرى خنثى کرد. 
در نهایت با در نظر گرفتن مجموعه شرایط، پیشنهاد مى شود اگر بعد 
از صرف غذا فرصتى هست، افراد مدت زمان کوتاهى استراحت کنند. 
اشکالى ندارد این استراحت به خواب یا مصطلحا به قیلوله ختم شود. 
اما نباید فراموش کرد که این مدت زمان نباید طولانى باشد. چرا که 
خوابیدن به مدت طولانى وسط روز با کسالت، تنبلى و بى حوصلگى 
همراه خواهد بود و افراد را از فعالیت هاى روزانه شــان عقب خواهد 
انداخت. نیم ساعت تا یک ساعت در روز زمان مناسبى براى خوابیدن 

بعد از غذا به نظر مى رسد.

خوابیدن بعد از صرف ناهار 
باعث مى شود انرژى اى که 
از طریق جذب غذا به دست 
مى آید در بدن به صورت 

چربى ذخیره  شود و چاقى را 
به دنبال مى آورد

بر اســاس تحقیقات جدیــد، پروبیوتیک ها ممکن اســت در 
اثربخشى درمان هاى سلامت روان موثر باشند.

تحقیقات جدید نشــان داده اســت که افراد مبتلا به اختلال 
افسردگى که مکمل هاى پروبیوتیک را همراه با داروهاى ضد 
افسردگى استاندارد مصرف مى کردند علائم شأن کاهش یافت.
یافته ها نشــان مى دهد که مکمــل پروبیوتیــک مى تواند به 
بزرگســالان مبتلا به افســردگى به عنوان یک درمان مکمل 

کمک کند، اما تحقیقات بیشترى لازم است.
کارشناسان توصیه مى کنند که غذاهاى غنى از پروبیوتیک مانند 

ماست، کفیر، و میسو را در رژیم غذایى خود بگنجانید.
داروهاى ضد افســردگى معمولاً اولین خط درمان براى افراد 
مبتلا به اختلال افســردگى حاد هســتند. با این حال، بین 15 
تا 30 درصد از افراد مبتلا به افســردگى به این داروها پاســخ 

نمى دهند.
طبق یک مطالعه جدید، افراد مبتلا به اختلال افســردگى حاد 
که مکمل هاى پروبیوتیک حاوى 14 ســویه باکترى مصرف 

مى کردند، علائم افسردگى و اضطراب در آنها کاهش یافت.
این کارآزمایى هشت هفته اى با دارونما توسط محققان مؤسسه 

روان پزشکى، روان شناســى و علوم اعصاب کالج کینگ لندن 
انجام شد. مکانیسم نحوه تأثیر مکمل هاى پروبیوتیک بر بهبود 

افسردگى ناشناخته است.
مکانیسم هاى احتمالى شــامل تولید انتقال دهنده هاى عصبى 
اســت که مى تواند بر خلق و خوى تأثیر بگذارد و مولکول هاى 
ســیگنال دهنده پیش التهابى بــه نام ســیتوکین ها را کاهش 

مى دهد. 
اثرات فیزیکــى مثبت یک میکروبیوم روده ســالم مى تواند به 

وضعیت روانى سالم ترى منجر شود.

تبخال یا زخم ســردى که در اثر ویروس هرپس سیمپلکس ایجاد مى شود، مى تواند در 
قسمت هاى مختلف بدن خود را نشــان دهد. در صورت بروز، بهترین کار این است که 
علائم آن را در اســرع وقت درمان کنید چون خشک شدن ناحیه تاول زده، خطر انتقال 

ویروس تبخال را به دیگران کاهش مى دهد.
نوع ویروس هرپس سیمپلکس، شناخته شده است که نوع اول آن به نام HSV مسئول 
زخم هاى سرد و تبخال هاى ناشى از سرماخوردگى است. این نوع تبخال در اطراف دهان 
و یا روى صورت ایجاد مى شود. این ویروس مسرى اســت و از طریق تماس مستقیم 
دو فرد با یکدیگر، به راحتى منتقل مى شود. این ویروس معمولا تا آخر عمر با فرد باقى 

مى ماند.
خوشبخانه تبخال یک عارضه جدى نیست و معمولا بعد از چند روز از بین مى رود. بهترین 
کار این است که علائم آن را در اســرع وقت درمان کنید چون خشک شدن ناحیه تاول 

زده، خطر انتقال ویروس تبخال را به دیگران کاهش مى دهد.

بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقاى سلامت وزارت بهداشت، با استفاده از خوراکى هاى زیر 
مى توانید علائم تبخال ها را کاهش دهید:

 یخ: 
عملکرد یخ به این شکل است که محیطى نامناسب براى رشد ویروس تبخال ایجاد کرده 
و همچنین دردهاى ناشى از تبخال را به خوبى کاهش مى دهد. بهتر است از کیسه یخ 
استفاده کنید تا اینکه خود یخ را مســتقیما به کار ببرید. درمان با یخ را روزى سه بار و به 

مدت 10 تا 15 دقیقه انجام دهید.
نمک دریایى: 

خاصیت آنتى سپتیک و ضد ویروسى دارد و به درمان سریع عفونت لب منجر مى شود. 
مصرف نمک دریایى مانع گسترس ویروس تبخال مى شود. کمى از نمک دریایى را روى 
موضع تبخال قرار دهید. یادتان باشد که بلورهاى نمک باید روى تبخال بچسبند. نمک 

را پس از 10 دقیقه بشویید.

 شیر سرد: 
شیر داراى ماده اى به نام لیزین است که پس از جذب توسط پوست، ویروسى که سبب 
ایجاد تبخال مى شود را مهار مى کند. از طرفى دماى ســرد شیر نیز دردهاى تبخال را 
کم خواهد کرد. پنبه را در شیر زده و کاملا چندین بار در روز روى زخم بزنید. مى توانید 

از همان لحظه که احساس کردید زخم ها تشکیل شده اند، از این مرهم استفاده کنید.
 گوجه فرنگى: 

آنتى اکسیدان هاى موجود در گوجه فرنگى براى تحریک بازسازى سلولى در مناطقى 
که تحت تاثیر زخم تبخال هستند، ایده آل اســت. مصرف گوجه فرنگى سرعت رشد 
میکروارگانیسم ها را کاهش مى دهد. کمى از گوجه فرنگى رنده شده را براى 30 دقیقه 

روى تبخال قرار دهید و این کار را روزى دو بار تکرار کنید.
 ماست طبیعى: 

اسید لاکتیک ماست طبیعى، ماده اى است که مانع رشد زخم هاى سرد مى شود. همچنین 

علائمى نظیر خارش و سوزش ناشى از تبخال را کم کرده و سبب تضعیف عفونت ناشى 
از آن مى شود.

 شیرین بیان:
 نشان داده شده که عناصر و ترکیبات موجود در شــیرین بیان زمان بهبودى تبخال را 
سرعت مى بخشد. به طور منظم شیرین بیان بخورید و یا مکمل هاى شیرین بیان مصرف 
کنید. مى توانید کمى از پودر مکمل شیرین بیان را به صورت خمیر در آورده و چندین بار 

در روز به طور مستقیم روى محل زخم ضربه اى استفاده کنید.
 عصاره دانه گریپ فروت:

 دانه گریپ فروت خواص ضد ویروســى دارد و مى تواند منجر به کاهش فعالیت منفى 
ویروس تبخال شود. این عصاره داراى ویتامین C است که به تعمیر پوست آسیب دیده 
کمک مى کند و مانع ایجاد میکروارگانیسم ها مى شود. کافى است دو قطره از عصاره این 

دانه را روى منطقه آسیب دیده قرار دهید و این کار را دو بار در روز تکرار کنید.

خوابى که شما را به کام مرگ مى کشاند

7 خوراکى مفید براى کاهش خطر انتقال ویروس تبخال

به گزارش صد آنلاین  فوق تخصص 
گوارش و کبد گفــت: اگر فردى ناراحتى 
گوارشــى مانند ترش کردن، یبوســت، 
اســهال، آلرژى یا حساسیت غذایى، درد 
ناحیه شکم به مدت طولانى داشت باید 

به پزشک مراجعه کند.
مریم جامه شورانى با بیان اینکه بوى بدن 
دهان، گیر کردن غذا در گلو که تکرار شده 
باشــد، نفخ و گاز ناراحت کننده، مشکل 
خواب یــا بى خوابى و یا نوســانات وزن 
مى تواند به دلیل بیمارى هاى گوارشــى 
باشد، اظهار کرد: درســت است که کبد 
چرب شیوع خیلى فراوانى دارد، ولى چون 
درمان ساده و پیشگیرانه دارد کاملا قابل 

برگشت به کبد سالم است.
وى تصریح کرد: افــرادى که کبد چرب 
دارند باید اســترس و نگرانــى را از خود 
دور کرده و کاملا آرامش داشــته باشند 
و با پزشک مشــورت و به صورت منظم 

تحت نظر باشند.
جامه شــورانى تصریح کرد: این بیماران 
باید توصیه هــاى دارویــى، تغذیه اى و 
ورزشى را رعایت کنند. این بیمارى کمتر 

از 2 تا 4 ماه قابل برگشت خواهد بود.
وى افزود: اگر فرد روند زندگى ســالم را 
ادامه دهــد دیگر مبتلا بــه این بیمارى 
نخواهد شد و کبد سال هاى سال سالم و 

خیلى خوب عمل خواهد کرد.
فوق تخصص گوارش و کبــد گفت: در 
مراحل اولیه هر دو ماه توســط پزشک 
ویزیت و دارو هاى لازم تجویز مى شود و 
بعد از کنترل بیمارى هر 6 ماه یا سالیانه 

باید چکاپ صورت گیرد.

وقتى باید به پزشک 
مراجعه کنید

اگر کودك جسمى را قورت بدهد پزشک توصیه مى کند صبر کنید و ببینید آیا 
جسم با مدفوع کودك از بدنش خارج مى شود یا نه. در بیشتر موارد، جسم بلعیده 
شده بدون اینکه دردسرى ایجاد کنند در عرض سه روز از طریق مدفوع از بدن 
کودك خارج مى شوند. اگر بعد از 7 روز جسم بلیعده شده از مدفوع خارج نشود 
پزشک تست هایى توصیه مى کند تا معلوم شــود جسم در کجاى بدن کودك 

است.
طى این روزها کاملا مراقب کودك باشید و در موارد زیر با پزشک تماس بگیرید: 
استفراغ، زیاد شدن آب دهان، تنفس غیرمعمول، تب، درد در سینه، گلو، دهان، 

شکم یا گردن.
اگر فکــر مى کنید کودك جســم تیزى مثل ســوزن یا خلال دنــدان قورت 
داده (یا هر چیــز خطرناك دیگــرى مثل باترى ریــز یا یــک آهنربا) حتما 
ســریع تر کودك را به پزشــک برســانید، حتى اگر حال کودك خوب به نظر 

برسد. 
این جور اجسام لازم است درآورده شــوند تا اینکه اجازه دهید خودشان از بدن 
خارج شوند. اجسام تیز مى توانند مرى، معده یا روده را سوراخ کنند و سبب نفوذ 

مایعات خطرناك به اعضا شوند یا حتى یک جریان برق ایجاد کنند. 
یک مگنت کوچک عبور خواهد کرد اما دو یا چند مگنت مى توانند باعث شوند 
قســمت هاى مختلف روده همدیگر را جذب کرده و به هم بچسبند و منجر به 

پیچ خوردگى، انسداد یا سوراخ شدن روده شوند.
ممکن است جسم گیر کرده در گلو یا بلعیده شــده، گلوى کودك را خراشیده 
باشــد و کودك دچار گلودرد شــود و تا چند روز هنگام قــورت دادن غذا درد

 احساس کند. 
خودخراشیدگى باعث مى شــود کودك احســاس کند چیزى در گلویش گیر 

کرده است.

گرفتگى بینى در طول روز باعث احساس بد مى شود و خواب شما را در شب مختل 
کند. این گرفتگى مى تواند ناشى از آلرژى، هواى خشک، سرماخوردگى یا آنفولانزا 
باشد. تقریباً در همه موارد احتقان بینى، علت اصلى این احساس گرفتگى التهابى 
است، که باعث تورم بافت هاى مجارى بینى مى شود. ضد احتقان هاى دهان و بینى 
با کوچک کردن رگ هاى خونى متورم در بینى کار مى کنند و ضداحتقان هاى بینى 

سریع ترین تسکین را ارائه مى دهند.
 

با این حال آنها یک اشکال عمده دارند، اسپرى هاى بینى را مى توان فقط براى 
مدت کوتاهى به دلیل اثر برگشتى استفاده کرد. معمولاً داروهاى ضد احتقان بینى 

نباید بیش از سه روز متوالى استفاده شوند.
تورم بافت هاى بینى، به ویژه زمانى که ناشى از آلرژى باشد، اغلب باعث افزایش 
تولید مخاط مى شــود که مى تواند راه هاى هوایى را مســدود کند. اسپرى هاى 
استروئیدى داخل بینى به عنوان درمان اولیه براى التهاب بینى مرتبط با آلرژى 

توصیه مى شود.
اگر اولین علائم احتقان یا سایر علائم ســرماخوردگى را مشاهده کردید، روى 

ممکن است کمک کند. 
مکمل هــاى روى با اتصال بــه گیرنده هــاى روى موجــود در ویروس هاى 
ســرماخوردگى و آنفولانزا عمل مى کنند تا به طور بالقوه میزان گردش ویروس 
در بدن را کاهش دهند. و ممکن است با کوتاه کردن مدت علائم احتقان کمک 
کند، اما اثرات ضد احتقان ندارد. باید آن را در 24 ساعت اول پس از شروع علائم 

مصرف کنید.
یکى دیگر از راه حل هاى بالقوه براى رفع گرفتگى بینى، آب نمک اســت که با 
مرطوب کردن و پاك کــردن مجارى بینى، احتقــان را کاهش مى دهد. هواى 
خشک مى تواند تولید مخاط را افزایش دهد و مخاط را غلیظ کند تا در سینوس ها 

جمع شود. 

اگر کودك چیزى را به اشتباه قورت داد چه باید کرد؟ راه هاى برطرف کردن سریع گرفتگى بینى

هار 
که 
ت 
ت 

ى را 

پروبیوتیک ها کلید درمان افسردگى هستند

ى ی و ر ر ر ن ر ر نو ر ن بی و ى بر
تعیین شد. آن ها به این نتیجه رســیدند افرادى که آرامش بیشترى 
دارند، بعد از ظهر ها خیلــى راحت به خواب مى رونــد. از طرفى در 
مقابل گفته شد افرادى که بعد از ظهر ها مى خوابند نسبت به آن ها که 
نمى خوابند، آرامش بیشترى دارند! انگار مثال ماجراى تاریخى تقدم 

پیدایش مرغ و تخم مرغ، هیچ قطعیتى در این مورد وجود ندارد. 
از نظر علم تغذیه، خوابیدن بعد از صرف ناهار، مشکلى در گوارش غذا 
ایجاد نمى کند. اما باعث بروز مشکل دیگرى مى شود؛ انرژى اى که 
از طریق جذب غذا به دست مى آید و حین بیدارى صرف فعالیت هاى 
بدنى مى شود، در بدن به صورت چربى ذخیره مى شود و چاقى را به 
دنبال مى آورد. تا به حال راجع به مضرات چاقى بسیار صحبت شده 

است؛ اما اهمیت موضوع، تاکید بیشترى را هممى طلبد.
اقســام چاقى، مــادر انــواع و

کــه  بیمارى هاســت 
زمینه را بــراى دچار 

شــدن عار
جمله مهم تر
بیمارى هاى
قلبى کرونر
چربى ها در
جریان خون
دیابتى که چ
مراقب بیشتر

مى شود. 
یک سرى م
به آن خ عام
گروه از این
نسبتا ثابتى
در ناهار و شا
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آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین  نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى و اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

شــماره : 140260302026006067 - تاریخ : 04/18/ 1402 - برابر راى شــماره 
140260302026003441 مــورخ 1401/03/07 موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى مستقر در واحد ثبتى اداره ثبت 
اسناد و املاك شــمال اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضى مالکیت آقاى / 
خانم نسرین باباپور به شناسنامه شــماره 313 کدملى 2992799718 صادره کرمان 
فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 207.14 مترمربع پلاك شماره 
464 فرعى از 14874 اصلى واقع در اصفهان بخش 5 اداره ثبت اسناد و املاك شمال 

اصفهان بموجب سیستم جامع املاك برابر سند 4799 مورخ 92/1/5 دفتر 325
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهى مى شود در صورتى 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضى اعتراضى داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهى به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایى 
تقدیم نمایند. بدیهى است در صورت انقضاى مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/04/24 - تاریخ 
انتشار نوبت دوم: 1402/05/08 - م الف: 1526297 -  رئیس اداره ثبت اسناد و املاك 

شمال اصفهان - سیداسداالله موسوى/04/212
 

آگهى موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین  نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتى و اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى

شــماره : 140260302026005714- تاریــخ : 1402/04/13- برابر راى شــماره 
140160302026013925 مورخ 1401.9.2 موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى مستقر در واحد ثبتى اداره ثبت اسناد و املاك 
شمال اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضى مالکیت آقاى / خانم زهرا صادقى 
علویجه به شناسنامه شماره 5707 کدملى 1090514141 صادره فرزند احمد نسبت به 
ششدانگ یکباب خانه به مساحت 115.31 مترمربع پلاك شماره 100 فرعى از 14915 
اصلى واقع در بخش 5 اداره ثبت اســناد و املاك شمال اصفهان مبایعه نامه عادى مع 
الواسطه از مالکیت رسمى محمود زارع موضوع ســند انتقال 42104 - 1352.12.01 

دفتر 86 اصفهان
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهى مى شود در صورتى 
که اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضى اعتراضى داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهى به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 

رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایى 
تقدیم نمایند. بدیهى است در صورت انقضاى مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/04/24 - تاریخ 
انتشار نوبت دوم: 1402/05/08 - م الف: 1526363 -  رئیس اداره ثبت اسناد و املاك 

شمال اصفهان - سیداسداالله موسوى/214 /04

آگهى ابلاغ مفاد آرا صادره هیأت قانون تعیین تکلیف
برابرراى 3848 مورخ 1402/03/20 به شماره کلاسه 0524 مالکیت آقاى / خانم اعظم 
عابدى اندانى به شناسنامه شماره 3415 کدملى 1141304880 صادره فرزند تقى در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب خانه به مساحت 137٫27 متر مربع پلاك شماره 200 
فرعى از 115 اصلى واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک خمینى شهر به موجب 
سند 36004 مورخ 1399,06,05 دفترخانه و ملاحظه نقشه ملک و گزارش کارشناس 

ملاحضه و محرز گردیده است.
برابرراى 3849 مورخ 1402/03/20 به شماره کلاسه 0538 مالکیت آقاى / خانم حسن 
جبارى خوزانى به شناسنامه شماره 2020 کدملى 1141119765 صادره فرزند رجبعلى در 
سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب خانه به مساحت 137٫27 متر مربع پلاك شماره 200 
فرعى از 115 اصلى واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک خمینى شهر به موجب 
سند 36004 مورخ 1399,06,05 دفترخانه و ملاحظه نقشه ملک و گزارش کارشناس 

ملاحضه و محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهى میشود در صورتى که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضى اعتراضى داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهى به مدت 2 ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید 
ظرف مدت 1 ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایى تقدیم نماید 
بدیهى است در صورت انقضاى مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول :1402/04/24 -تاریخ انتشار نوبت دوم :

1402/05/08- م الف: 1526562 - رئیس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان خمینى 
شهر - سید محمدحسن مصطفوى/04/216

آگهى ابلاغ مفاد آرا صادره هیأت قانون تعیین تکلیف
برابرراى 3765 مورخ 1402/03/17 به شــماره کلاســه 0239 مالکیت آقاى / خانم 
آمنه صرامى به شناسنامه شــماره 480 کدملى 1141274744 صادره فرزند رجبعلى 
در ششــدانگ یکباب خانه به مســاحت 112,05 متر مربع پلاك شماره 1623 فرعى 
از 82 اصلى واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک خمینى شــهر به موجب سند 

الکترونیکى  0972 مورخ 1400 و ملاحظه نقشه ملک و گزارش کارشناس ملاحضه و 
محرز گردیده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهى میشود در صورتى که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضى اعتراضى داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهى به مدت 2 ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید 
ظرف مدت 1 ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایى تقدیم نماید 
بدیهى است در صورت انقضاى مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول :1402/04/24 -تاریخ انتشار نوبت دوم :

1402/05/08- م الف: 1526881 - رئیس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان خمینى 
شهر - سید محمدحسن مصطفوى/04/218

آگهى ابلاغ مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتى 
اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى مستقر در اداره ثبت اسناد و 

املاك مهردشت
1- برابرراى شماره 140260302177000207 مورخه1402/03/17 هیات قانون تعیین 
تکلیف اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى تصرفات مالکانه و بلامعارض آقاى احمد 
کریمى فرزند اکبر به شماره شناســنامه 1516گرگان و شماره ملى 2121489541 در 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعى بر روى قسمتى از پلاك 63 اصلى واقع در روستاى 
حسین آباد بخش 12  ثبت اصفهان به مســاحت 4980/68  مترمربع انتقالى  بصورت 

عادى مع الواسطه از مالک رسمى حسین على خانى حسین آبادى محرز گردیده است.
2- برابر راى شــماره 140160302177000700 مورخه1401/11/16 هیات قانون 
تعیین تکلیف اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رســمى تصرفات مالکانه و بلامعارض 
خانم معصومه ابراهیمى  فرزند قاسم  به شماره شناسنامه 4695 نجف آباد و شماره ملى 
1090503377 در هشت سهم مشاع از هجده سهم ششدانگ یک درب باغ  ششدانگ 
پــلاك 2379 فرعى واقع در علویجــه 1 اصلى بخش 15 ثبت اصفهان به مســاحت 

2270/50  مترمربع انتقالى از مالک رسمى عبدالحسین ابراهیمى محرز گردیده است.
3- برابرراى شــماره 140160302177000699 مورخه1401/11/16 هیات قانون 
تعیین تکلیف اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رســمى تصرفات مالکانه و بلامعارض 
آقاى ابراهیم ابراهیمى علویجه فرزند احمد به شــماره شناسنامه 2 نجف آباد  و شماره 
ملى 1091940071  در ده سهم مشاع از هجده سهم  ششدانگ یک درب باغ ششدانگ 
پلاك 2379  فرعى واقع در علویجه یک اصلى بخش 15  ثبت اصفهان به مســاحت 
2270/50 مترمربع انتقالى قسمتى  بصورت رسمى  از مالک رسمى وراث احمد ابراهیمى 
علویجه و انتقالى قسمتى به صورت عادى از مالکین رسمى وراث آقاى  احمد ابراهیمى 

و وراث خانم معصومه عزیزیان اصفهانى و خانم خورشید ابراهیمى محرز گردیده است.
4- برابرراى شماره 140260302177000208 مورخه1402/03/17هیات قانون تعیین 
تکلیف اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم نرگس 
خاتون رضائى حسین آبادى فرزند رمضان به شــماره شناسنامه 13 نجف آباد و شماره 
ملى 1091989524 در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعى قسمتى 
از پلاك 63 اصلى واقع در روستاى حســین آباد  63 اصلى بخش 12 ثبت اصفهان، به 
مساحت 2235/60 مترمربع انتقالى بصورت مع الواسطه از مالک رسمى آقاى حسین 

علیخانى حسین آبادى محرز گردیده است.
5- برابرراى شماره 140260302177000209 مورخه 1402/03/17هیات قانون تعیین 
تکلیف اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى تصرفات مالکانه و بلامعارض آقاى شهریار 
علیخانى حسین آبادى فرزند رضا به شماره شناســنامه  و شماره ملى 1271680734 
اصفهان در سه دانگ مشاع از ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعى قسمتى از پلاك 
63   اصلى واقع در روستاى حســین آباد 63 اصلى بخش 12  ثبت اصفهان به مساحت 
2235/60  مترمربع انتقالى  بصورت عادى مع الواسطه از مالک رسمى آقاى حسین على 

خانى حسین آبادى محرز گردیده است.
6- برابر راى شماره 140260302177000211مورخه 1402/03/17 هیات قانون تعیین 
تکلیف اراضى و ساختمانهاى فاقد سند رسمى تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم نرگس 
خاتون رضائى حسین آبادى فرزند رمضان   به شماره شناسنامه 13 نجف آباد  و شماره 
ملى 1091989524 در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعى بر روى قسمتى از پلاك 
63  اصلى واقع در روستاى حســین آباد 63 اصلى  بخش 12  ثبت اصفهان به مساحت 
2997/58  مترمربع انتقالى بصورت عادى مع الواسطه از مالک رسمى آقاى حسین على 

خانى حسین آبادى محرز گردیده است.
در اجراى ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتى اراضى و ساختمانهاى فاقد سند 
رسمى و برحسب ماده 3 قانون مذکور، آرائى که از طرف این هیات مبنى بر تایید انتقال 
عادى و یا سهم مفروزى متقاضى صادر گردیده و در دو نوبت به فاصله 15 روز منتشر مى 
شود تا شخص یا اشخاصى که به آراء مذکور اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نموده و در مهلت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض فرصت دارند نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه صالحه و ارائه گواهى مبنى بر 
طرح دعوى اقدام نمایند و ادامه عملیات ثبتى منوط به ارائه حکم قطعى دادگاه خواهد بود 
و در صورت انقضاء مهلت و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد 
شد و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.تاریخ انتشار نوبت 
اول:1402/04/24 - تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/05/08 - م الف:  1528591- رئیس 

اداره ثبت اسناد و املاك مهردشت - نصراله علینقیان/04/220 

حکم قصاص قاتلان شــهید مدافع امنیت ستوان دوم 
"احســان نصیرى“ از ماموران پلیس آگاهى شهرستان 
فولاد شهر سحرگاه پنجشــنبه در این منطقه اجرا شد. 
احمد قائدى نســب و صادق محمودى برام در جریان 
یکى از شرارت ها در درگیرى با پلیس پس از به شهادت 
رساندن یک مامور نیروى انتظامى و زخمى کردن مردم 
دستگیر شدند و پس از طى مراحل قانونى سحرگاه روز 

پنجشنبه در انظار عمومى قصاص شدند. 
27 آبان 1400در پى تماس تلفنى شهروندان با 110 مبنى 
بر درگیرى اراذل و اوباش در یکى از محله هاى شهرستان 
لنجان، تیمى از مأموران انتظامــى و پلیس آگاهى این 

شهرستان براى رســیدگى به موضوع در محل حضور 
مى یابند که مأموران در محل با 2 نفر از افراد شرور و اراذل 
و اوباش مواجه و با رعایت تمامى جوانب براى دستگیرى 
آن ها اقدام مى کنند؛ اما متهمان که مسلح به سلاح گرم 
بودند با مأموران درگیر مى شوند که در نهایت با عملیات 

مقتدرانه مأموران هر دو نفر دستگیر مى شوند.
در این درگیرى شــهید احســان نصیــرى از مأموران 
پلیس آگاهــى شهرســتان لنجان به شــدت مجروح 
و بــراى مــداوا بــه بیمارســتان انتقــال یافــت که 
علیرغــم تلاش پزشــکان بــه درجه رفیع شــهادت

 نائل شد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانى اصفهان گفت: بررسى و 
نظارت مداوم و مستمر بر نانوایى ها باید مورد توجه جدى 
قرار گیرد و در صورتیکه واحــدى از خبازى ها عملکرد 
مناسب داشت باید تشویق شود و در غیر این صورت قطعا 

باید برخورد لازم انجام شود.
محسن ضیائى اظهار داشت: ساماندهى، تامین و توزیع 
آرد با کیفیت و نظارت کمى و کیفى و همچنین کنترل 
بر فرایند انواع پخت نــان از اولویت هاى مهم کارگروه 
ساماندهى آرد و نان این استان اســت و همگى باید در 

راستاى رضایتمندى مردم و شهروندان تلاش کنیم.
مدیرکل غلــه و خدمــات بازرگانى اصفهــان افزود: 

رصــد و پایــش وضعیــت گنــدم، آرد و نان اســتان 
همچنین بررســى نقــاط قــوت و ضعف هوشــمند 
ســازى یارانــه آرد و نــان باید مــورد توجــه جدى

 قرار گیرد.
در ایــن جلســه در این زمینــه موضوعــات مهمى از 
جمله رصد و پایــش وضعیت گندم، آرد و نان اســتان، 
بررسى نقاط قوت و ضعف هوشمند ســازى یارانه آرد 
و نان، بررســى چگونگى تبدیل آرد واحدهاى خشکه 
پز بــه آرد آزاد پز، بررســى شــکایات مــردم از عدم 
کیفیت مطلــوب پخت تعدادى از نانوایــان و... بحث و

 تصمیم گیرى شد.

اعدام 2 قاتل در فولادشهر در 
روز پنج شنبه  

ضرورت نظارت مستمر
 بر فعالیت نانوایى ها 

126 بسته حشیش
 در معده یک زن!

رئیس پلیس فرودگاه شهید بهشتى اصفهان از کشف 
126 بسته حشیش از معده یکى از مسافران خروجى با 
هوشـیارى و اقدام به موقع مأموران این پلیس خبر داد. 
ذبیح ا... دلاور در این خصوص اظهار داشـت: مأموران 
پلیس فرودگاه شـهید بهشـتى اصفهان به او که قصد 
خروج از کشور داشت مشکوك و پس از بررسى دقیق 
و انجام معاینات پزشکى مشخص شد وى اقدام به بلع 
مواد مخـدر در معده خود کرده اسـت. وى افـزود: این 
شخص به بیمارستان منتقل شد و پس از انجام اقدامات 
پزشکى نهایتاً 126 بسـته معادل یک هزار و 740 گرم 
مواد مخدر از نوع حشیش از معده متهم خارج شد. متهم 
پیش از این نیز به جرم بلع و انبارى مواد مخدر در معده 
خود توسـط پلیس فـرودگاه امـام خمینـى(ره) تهران 

دستگیر شده بود.

افزایش صدور مجوز
 تأسیس باشگاه 

مدیرکل ورزش و جوانان اصفهـان گفت: تعداد صدور 
مجوز تاسیس باشـگاه و مجموعه هاى ورزشى بخش 
خصوصى در این استان در یک سال اخیر نسبت به مدت 
مشـابه قبل از آن حدود 77 درصد افزایش یافته است. 
جواد محمدى با اشـاره بـه اهمیت حفظ باشـگاه هاى 
ورزشى و جلوگیرى از خروج آنها از استان ادامه داد: براى 
مثال در مـدت اخیر صحبت هایـى در مـورد  واگذارى 
سهمیه تیم فوتبال ساحلى فرش  حداد اصفهان به خارج 
از این دیار مطرح شده است که ما مانع این اقدام شدیم.

وجود 1500 نفر شتر در کویر اصفهان
معاون وزیر جهاد کشـاورزى با اشـاره به ظرفیت هاى 
کویر و منطقه کاشـان و آران و بیدگل در پرورش شتر 
خاطرنشـان کرد: در حال حاضر بیش از 1500 نفر شتر 
در منطقه وجود دارد که پیش بینى مى کنیم این مقدار 
به دو برابر برسد. حسین دماوندى نژاد  با اشاره به اینکه 
در منطقه کاشان و آران و بیدگل براى بیش از 200 نفر 
در بخش پرورش شـتر شغل ایجاد شـده است، گفت: 
امیدواریم با سـرمایه گذارى نهادهایى همچون سـتاد 
اجرایى فرمان حضرت امام (ره) شاهد افزایش واحدهاى 

پرورش شتر در منطقه و اشتغالزایى بیشتر باشیم.

خبر

طرح انتقال آب دریا بــه اصفهان با توجه ویژه دولت 
ســیزدهم و پیگیرى مسئولان اســتانى با قوت در 
حال پیشرفت اســت و خبرها حاکى از آن است که 
تا یک ســال آینده مى توان به حل مشکل آب استان 

امیدوار بود.
اولیــن مرحله از طــرح انتقال آب خلیــج فارس به 
فلات مرکزى ایران در آبان ماه 1399 به طول 305 
کیلومتر از بندرعباس به سیرجان توسط رئیس جمهور 
دولت دوازدهم به بهره بردارى رســید. این طرح که 
طولانى ترین خط انتقال آب در کشــور اســت، به 
طول 800 کیلومتر از غرب بندرعباس افتتاح شد که 
از اســتان هاى کرمان، یزد و هرمزگان مى گذرد. در 
اواخر سال 99 نیز، مرحله دوم این طرح به طول 520 
کیلومتر و به مقصد استان هاى مرکزى کشور، «مس 
سرچشمه» کرمان و «چادرملو» و یزد بهره بردارى 

شد.
پیش بینى هاى انجام شــده براى طرح انتقال آب از 
دریاى عمان و خلیج فارس تأمیــن منابع آبى براى 
اســتان هاى، خراســان جنوبى، هرمزگان، کرمان، 
خراسان رضوى، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان 

بوده است.
در خط اول پروژه احداث خط لوله انتقال آب از سواحل 
جنوبى کشور با مبدا سیستان وبلوچستان و هرمزگان، 
آب را به استان هاى هرمزگان و کرمان منتقل مى کند. 
فازهاى یک، دو و سه این طرح به طول 820 کیلومتر 

با 12 ایستگاه پمپاژ اجرا و افتتاح شد.
خط دوم این پــروژه آب خلیج فــارس را به کرمان، 
خراسان جنوبى و خراســان رضوى منتقل مى کند. 
طول این طرح 1550 کیلومتر بوده است، 18 ایستگاه 

پمپاژ آب دارد.
اما خط ســوم طرح انتقال آب خلیج فارس به فلات 
مرکزى، براى انتقال آب به یــزد و اصفهان تعریف 
شده که 910 کیلومتر و 20 ایســتگاه پمپاژ دارد. در 
پیش بینى هاى اولیه، پایان این طرح در سال 1404 
پیش بینى شده اســت. در خط چهارم نیز آب دریاى 
عمان به سیستان و بلوچستان منتقل خواهد شد که 

820 کیلومتر طول و 11 ایستگاه پمپاژ آب دارد.
در دولت ســیزدهم، اســتاندارى اصفهان با جدیت 
مشــکل تأمین مســئله آب اســتان و جارى شدن 

زاینده رود را در دستور کار خود قرار داد.
آن طور که استاندار اصفهان در آبان ماه 1401 اعلام 

کرد، تأمین آب از خلیج فارس از دوره قبل در دستور کار 
استان بوده است اما در حد مطالعات و با هدف استفاده 
از یک آبگیر مشترك با سایر اســتان ها و مطالعات، 
عملیات میدانى مجوزها و برداشت پیش نرفته بود اما 
با تلاش و برنامه ریزى، مجوزى براى یک مسیر مجزا 

براى اصفهان و داشتن یک آبگیر مستقل اخذ شد.
این مســیر از منطقه سیریک به اســتان اصفهان 
اختصاص پیدا کرده است که 400 میلیون متر مکعب 
آب براى استان تأمین مى کند. کلنگ زنى این مسیر 
نیز در شهریورماه 1401 انجام شد. اجراى این پروژه 
با حمایت صنایع استان و تأمین مالى به موقع، سرعت 
گرفته است و در آن زمان پیش بینى شد که تا بهمن ماه 
ســال جارى بخشــى از آب خلیج فارس از طریق 
شبکه اى که تا سیرجان کشیده شده به استان اصفهان 
انتقال داده شود و پس از آن آب از سیریک با ظرفیت 
مشــخص (در گام اول 200 میلیون متر مکعب و در 

گام دوم 400 میلیون) به استان اصفهان منتقل شود.
مجرى طرح انتقــال آب از دریاى عمان به اصفهان 
شــرکت تأمین آب اصفهان (صفه) است که وظیفه 
اجراى مراحل مختلــف از جملــه گزینه یابى نقاط 
آبگیرى، نمک زدایى و سامانه انتقال آب را بر عهده 

دارد.

این پروژه در آذرماه سال گذشته به ورزنه رسید. کلنگ 
بخشى از قطعه پنجم خط لوله انتقال آب دریاى عمان 
به استان اصفهان به طول 88 کیلومتر روز سه شنبه، 
هشتم آذرماه با حضور پیمانکار و شرکت ناظر پروژه 
و مسئولان شهرستان در ورزنه زده شد. در آن زمان 
گفته شد که عملیات اجرایى این خط لوله انتقال آب 
به قُطر 2 هزار میلیمتر و طول 88 کیلومتر باید در مدت 
هفت ماه در حوزه شهرســتان ورزنه استان اصفهان 
به اتمام برسد و طى یک سال ونیم به خط انتقال آب 

استان کرمان در سیرجان وصل شود.
این طرح بایــد به خط لوله ســیرجان به یزد متصل 
شود تا به طور موقت بخشى از ظرفیت خالى استان از 
طریق آن خریدارى شود و با احداث ادامه خط لوله تا 
دریاى عمان این طرح به ظرفیت نهایى خود مى رسد. 
بر اســاس پیش بینى هاى انجام شده آب انتقال داده 
شــده در این طرح به صنعت اختصاص پیدا مى کند 
تا مقدار آب برداشــتى آن ها از زاینــده رود جبران و 

جایگزین شود.
على قاسم زاده، شهردار اصفهان نیز در نشست خبرى 
پایان ســال 1401 خود در جمع خبرنگاران از احیاى 
زاینده رود تا پایان سال 1402 به واسطه طرح انتقال 
آب خبر داد و گفت: پیش بینى شده است که خط لوله 

انتقال آب دریا تا پایان 1402 به ســیرجان (کرمان) 
برســد و از آنجا آب را به اصفهان منتقــل و در ادامه 
پروژه را به دریاى عمان وصل کنند و آب استیجارى 

سیرجان جایگزین شود.
آن طور که مسئولان استانى خبر مى دهند، این پروژه 
تا به امروز پیشرفت خوبى داشته است. همچنین بر 
اساس اعلام وزیر نیرو در ابتداى تیرماه، طرح انتقال 
آب دریا به اصفهان در طول سه ماه بیش از 35 درصد 
پیشرفت داشته، 600 کیلومتر از مسیر آماده سازى، 
300 کیلومتــر حفر کانــال و 100 کیلومتر هم لوله 

گذارى شده است.
آنطور که در جلسه روز چهارشنبه بیست ویکم تیرماه 
وضعیت انتقال آب از دریا به ریاســت محمد مخبر، 
معــاون اول رئیس جمهور مطرح شــد، 5 ابرپروژه 
این حوزه پیشرفت مطلوبى داشــته است. تاکید بر 
طرح هاى آبرسانى به ویژه پروژه هاى مرتبط با انتقال 
آب دریا به عنوان اولویت، از جملــه مواردى بود که 

معاون اول رئیس جمهور در این جلسه مطرح کرد.
پیشــرفت فاز اول خط انتقال آب به اصفهان نیز به 
نحوى بوده است که به نظر مى رسد، مى توان امیدوار 
بود تا یک سال آینده شاهد حل مشکل آب در استان 

اصفهان باشیم.

امیدوارى براى حل مشکل آب استان قوت گرفت 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان گفت: 50 کوره آجرپزى جزئیات پیشرفت طرح انتقال آب دریا به اصفهان
غیرمجاز در اصفهان فعال است که به زودى توسط قوه قضائیه غیرفعال 
خواهد شــد.احمدرضا لاهیجان زاده پیش از ظهر پنجشنبه در حاشیه 
بازدید على محمد طهماسبى بیرگانى، دبیر ستاد ملى مبارزه با گرد و غبار 
از کانون هاى گردوغبار شــرق اصفهان در دشت سجزى اظهار داشت: 
درخواست ما از مسئولان ســازمان حفاظت از محیط زیست بازدید از 
کانون هاى گرد و غبار بود چرا که بر این باوریم بازدید حضورى مى تواند 
در تأمین اعتبارات لازم براى مقابله با این پدیده تأثیرگذار باشد.وى افزود: 
در استان اصفهان حدود 2 میلیون و 500 هزار هکتار کانون هاى مستعد 
خیزش گرد و غبار داریم که این میزان با توجه به خشکسالى هاى مستمر 
روز به روز در حال افزایش است.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان با بیان اینکه در منطقه سجزى که در محدوده کلانشهر اصفهان 
است، حدود 240 هزار هکتار کانون گرد و غبار مستعد داریم که 30 هزار 
هکتار آن چسبیده به شهر اصفهان است، افزود: این کانون ها در وزش باد 
10 متر بر ثانیه بلند شده و باعث ورود غبار به شهر اصفهان شده و شرایط را 
بسیار نامناسب مى کند.وى با بیان اینکه تثبیت این کانون هاى گرد و غبار 
باید در دستور کار مسئولان ملى و استانى قرار گیرد، ابراز داشت: امیدواریم 
با بازدید امروز براى مهار این کانون ها اعتبارات لازم پرداخت شود.وى در 
خصوص فعالیت کوره هاى گچ نیز ادامه داد: این کوره ها بر اساس مصوبه 
سال 88 شوراى برنامه ریزى باید تعطیل شوند و مجوز آنها تمدید نشود 
که این اتفاق افتاده و آنچه امروز وجود دارد از گذشته بوده است و مجوز 
جدیدى صادر نشده، از سویى سند بهسازى کوره هاى آجر نیز در سال 98 
به تصویب شوراى برنامه ریزى رسیده بود اما اجرایى نشده است.مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان اضافه کرد: ما طى 6 ماه گذشته 
سند بهسازى کوره هاى آجرپزى اصفهان را فعال کردیم و هفته گذشته با 
حضور نماینده قوه قضائیه جلسه اى براى ساماندهى این کوره ها داشتیم 
و نزدیک به 50 کوره آجر غیر مجاز در استان فعالیت دارند که قرار شد از 
طریق قوه قضائیه برخورد لازم با این مراکز غیرمجاز صورت گیرد.وى 
گفت: همچنین کوره هاى مجاز نیز باید نسبت به استفاده از کوره هاى 
تونلى اقدام کنند و نسبت به بهسازى در کمترین زمان ممکن تغییرات 
لازم را اعمال کنند.لاهیجان زاده با بیان اینکه برخورد قضائى از حالت 
پلمب خارج شده است، ادامه داد: در برخورد جدید انشعابات آب، برق و گاز 
قطع خواهد شد و این بروز رسانى باید تا سال 1404 محقق شود.در این 
بازدید، دبیر ستاد ملى مقابله با گردوغبار هم گفت: وسعت مناطق غبارخیز 
استان اصفهان افزون بر 2/5میلیون هکتار است که بیش از هفت درصد 
مناطق غبارخیز کشور را تشکیل مى دهد.على محمد طهماسبى بیرگانى 
افزود: حدود 35 میلیون هکتار مناطق غبارخیز با شدت هاى مختلف در 
داخل کشور وجود دارد. وى تصریح کرد: دشت سِگزى اصفهان در شرق 
کلانشهر اصفهان، یکى از کانون هاى بشدت بحرانى کشور است که در 
فصول گرم با وزش بادهاى شرق به غرب، کلانشهر اصفهان را تحت تأثیر 
قرار مى دهد.طهماسبى بیرگانى افزود: علاوه برمحیط زیست، فرودگاه 
اصفهان، جاده ترانزیت شرق کلانشهر اصفهان و صنایع مستقر در این 

منطقه از گردوغبار ناشى از دشت سگزى اصفهان آسیب مى بینند.

وجود 240 هزار هکتار 
کانون گرد و غبار در سجزى
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مهران موسوى خوانسارى
شاید زمانش رسیده باشــد که آن اتفاق بزرگ تابستان 1986 از 
دریچه چشمان نسل امروز روایت شود. روزى که مفهوم «دست 
خدا» از یک چهارم نهایى جام جهانــى مکزیک فراتر رفت و به 
فرهنگ لغت فوتبال جهان و بلکه به فرهنگ لغات غیرورزشــى 

دنیا اضافه شد.
در آن یک شنبه تاریخى ورزشگاه «آزتکا»، وقتى «مارادونا» به 
هوا برخاست و مقابل دوربین هاى تلویزیونى توپ را با دست به 
تور دروازه «شیلتون» انگلیسى چسباند، آمریکاى لاتین همراه با 

او اشک ریخت. 
دقیقه 51 به تاریخ مى پیوســت که 4 دقیقه بعــد اعجوبه «آلبى 
سلسته» دومین شــاهکار هنرى اش را مقابل چشمان از حدقه 

درآمده «سه شیرها» خلق کرد تا میلیون ها نفر در سراسر جهان 
تحقیر انگلیســى هاى مغرور را باور کنند. چه توصیفى براى این 
تحقیر بهتر از واژه هایى که گزارشگر آرژانتینى در لحظه دیدنى 

دقیقه 55 از آنها استفاده کرد:
«مارادونا صاحب توپه... دونفر رو پشت سر گذاشت... مارادونا توپ 
را کنترل مى کنه... از راست حرکت مى کنه... نابغه فوتبال دنیا... 
سومى رو هم دریبل مى زنه... مى خواد پاس بده به ”بروچاگا“... 
مارادوناى همیشــگى... نابغه، نابغه، نابغه...گل... مى خوام گریه 
کنم... خداى من... زنده باد فوتبال... گل... دیگو... مارادونا... جلوى 
اشک هام رو نمى تونم بگیرم... مارادونا... در یک حرکت تاریخى... 
در بهترین بازى عمرش... مثل یک کایت در کهکشــان ها... از 
کدوم سیاره اومدى... که این همه بریتانیایى رو جا بذارى... تا یک 

ملت مشت هاشون را گره کنند... و براى آرژانتین فریاد بکشند...
آرژانتین 2 – انگلســتان صفر... دیگو... دیگوآرماندو مارادونا... 
خدایا از تو ممنونیم... براى فوتبــال... براى مارادونا... براى این 

اشک ها... براى این نتیجه....»

سلام انگلیسى به آرژانتین 
و حالا 37 ســال بعد؛ این بار تابســتان 2023. «دیوید بکام»، 
اسطوره انگلیس، کار ترســیم یک پرتره بزرگ از «لئو مسى»، 
اســطوره آرژانتین را بر یکى از دیوارهــاى محله «وین وود» 
میامى ســفارش داده است. باشــگاه «اینترمیامى» در ایالات 
متحده خانه جدیــد کاپیتان آرژانتین اســت و دیوید بکام هم 
یکى از مالکان آن. فردا قرار است این پرتره همزمان با حضور 
مسى در ورزشــگاه DRV PNK رونمایى شود. بکام به افتخار 
حضور مسى دســتور کشــیدن این پرتره عظیم را داده است. 
مى گویند او حتى خودش شخصاً در رنگ کردن پرتره شرکت 
کرده است. نشانه اى آشــکار از تقدیم «احترام» یک انگلیسى 
به یک آرژانتینى؛ هر دو اسطوره؛ نماینده هاى دو ملت که چهار 
دهه پیش تر در میان اقیانوس اطلس جنوبى با ناو و بمب افکن 

مقابل یکدیگر صف آرایى کردند.

 قدیمى ها فراموش نمى کنند
«ما آرژانتینى ها نمى دانســتیم جنگ چطور پیش مى رفت اما 
نظامى ها مى گفتند ما برنده جنگ هســتیم اگرچه حقیقت این 
بود که انگلیس 20 بر صفر از ما پیش بود؛ روزهاى سختى بود. 
آن دیدار درست مثل این بود که ما براى جنگى دیگر به میدان 
مى رویم. مى دانم با دست توپ را زدم، برنامه ام این نبود اما اتفاق 
به قدرى سریع افتاد که کمک داور دست مرا ندید، داور نگاهى به 
من انداخت و گفت: "گل" احساس خوبى بود، چیزى شبیه یک 

انتقام نمادین از انگلیسى ها.» 
37 سال پیش دریک چهارم نهایى جام جهانى 1986 مکزیک، 
تنها واژه اى که براى 11 شوالیه آرژانتینى داخل مستطیل سبز 
هیچ معنایى نداشت «احترام» بود. آنجا «انتقام» حرف اول را مى 
زد. اشاره مارادونا هم به همین است. به روزى که بغض چهار سال 
قبل تر آرژانتین به خاطر شکست از انگلیس در جنگ «مالویناس»، 
بالاخره در مستطیل ســبز شکست و آبى و ســفیدها «انتقام» 
مرگ 649 کشــته آرژانتینى را از انگلیســى ها گرفتند. آرژانتین 
2- انگلیس1؛ به تلافى آن 649 کشته، 1068 زخمى و 11 هزار و 
313 اسیر. به تلافى آن یک زیر دریایى و ملوانانش که با هم غرق 
شدند، به تلافى چندکشتى و 75 هواپیما؛ همه به «دست خدا» و 

پاى معجزه گر جادوگر.
آن گزارشگر میهن دوســت آرژانتینى، این همه را خوب توصیف 

کرد:

 «از کدوم ســیاره اومدى... که این همه بریتانیایى رو جا بذارى... 
تا یک ملت مشت هاشــون را گره کنند... و براى آرژانتین فریاد 

بکشند...»

جدیدها فراموش مى کنند
دو سه ماه پیش که دیوید بکام، سرى به تمرینات تیم سابقش پارى 
سن ژرمن زد، با لئو مسى هم دیدار کرد. تصویر این دو نفر در یک 
قاب در حالى که مسى ذوق زده از حضور بکام مقابل دوربین ها در 
حال خندیدن است، احتمالاً خیلى ها را به این صرافت انداخت که 
بینش نسل جدید ستاره ها در این دو کشور، فرسنگ ها با دیدگاه 

ستاره هاى نسل پیشین تفاوت دارد.
2 آوریــل 1982 که انگلیــس و آرژانتین 74 روز بر ســر جزایر 
مورد اختلافشــان در اقیانوس اطلس جنوبى با یکدیگر به جنگ 
پرداختند، دیوید بکام 7 ســاله بود و لئو مســى 5 سال بعد به دنیا 
آمد. مارادونا در آن روز 22 ساله بود. 4 سال بعد که «دست خدا» 
انتقام شکست آرژانتین از انگلیس را در زمین مکزیک گرفت، بکام 
11 ساله بود و مسى هنوز به دنیا نیامده بود. مارادونا اما اسطوره و 

خدایگان یک سرزمین شده بود.
کسى نمى داند اگر مارادونا زنده بود درباره رابطه دو اسطوره امروز 
انگلیس و آرژانتین چه مى گفت. آیا او داستان کشته شدن 649 
آرژانتینى به دســت ســربازان انگلیس در آوریل 1982 را به لئو 
یادآورى مى کرد؟ یا به او مى گفت وقتى خودش در جام جهانى 
1982 در تیم ملى آرژانتین حضور داشت، همسالانش در جزایرى 
دور افتاده وسط اقیانوس براى حفظ تمامیت ارضى کشورش مى 
جنگیدند؟ آیا از مسى نمى خواست دست دشمن قدیم را به نشانه 

دوستى نفشارد؟

گریزى به «پله»
1975 که پله «ســانتوس» را رها کرد و ســر از «کاســموس» 
نیویورك در آورد، دهان ها از تعجب باز ماند که چه شــد بهترین 
بازیکن تاریخ فوتبال سر از لیگ کج و کوله آمریکا در آورده است؟!

مى گویند «هنــرى کیســینجر» پشــت صحنه انتقــال پله 
از «ســانتوس» برزیل به «کاســموس» نیویورك بوده است. 
مى گویند آن سیاستمدار کارکشــته آمریکایى به پله گفته اگر به 
ایالات متحده بیاید به نزدیک تر شــدن روابط دو کشور کمک 

کرده است. 
یک دهه پیش تر، آمریکا از کودتاى نظامى ها در برزیل حمایت 
کرده بود و روزى که پله کشورش را به مقصد ینگه دنیا ترك کرد، 
حکومت کودتایى نظامیان طرفدار ایــالات متحده همچنان در 
برزیل حکمرانى مى کرد. پله بــدون آنکه خودش بخواهد، حلقه 
واسط تحکیم رابطه دو کشور و عامل مشــروعیت بخشیدن به 

حکومت کودتایى کشورش شده بود.

آرزوهاى جدید، آمال قدیم
آرژانتین در همســایگى برزیل قرار دارد. روزى که انگلیسى ها 
در مالویناس، آرژانتین را شکســت دادند، در این کشور هم یک 
دیکتاتورى نظامى کودتایى بر سر کار بود. اما این یکى حکومت 
نظامى ها بر خلاف حکومت همسایه، ضد «امپریالیسم» غرب بود. 
مارادونا این را خوب مى دانست که وقتى سال ها بعد آن جادوگرى 
را در مکزیک بر سر جزیره نشین ها درآورد، آنطور دور زمین مى 
دوید و همراه با میلیون ها ضد غربى دیگر فریاد شادى سر مى داد.

تفاوت مارادونا با پله در همین بود. بهترینِ آرژانتینى ها نســبت 
مشخصى با چپ گرایى داشت اما بهترینِ برزیلى ها، نه.

امروز اما عصر چپ گرایى در آمریکاى جنوبى به پایان رســیده 
اســت. اگر هم در برزیل چپ ها هنوز نفس مى کشند و بر طبل 
هست بودن مى کوبند، خودشان هم مى دانند جنس چپ گرایى 
شان نمى تواند به سیاســت چپ گرایان آمریکاى لاتین در پنج 

شش دهه پیش حتى نزدیک بشود.
در آرژانتیــن هم اگرچه پرونــده مالویناس همچنان باز اســت 
اما همه آنچــه از این جنگ در خاطر آرژانتینــى ها مانده به یک 
توییت یا نهایتاً یک سخنرانى در سالگرد شکست آرژانتین ختم

 مى شــود که در آن از انگلیس خواسته مى شــود حق مالکیت 
آرژانتین بر آن جزایر را بپذیرد و نه بیشــتر. پاسخ انگلیس هم که 
روشن است؛ البته اگر همان ســالى یک بار پاسخى به این ادعا 

بدهد!   
براى نســل امروز آمریکاى جنوبى، تاریخ فقط مرور وقایع است 
نه محملى براى برآمدن رگ هاى گردن. عصر سیاســت هاى 
مارادونایى گذشته است. حالا دیپلماسى پله بیشتر مورد توجه است. 
امروز خالکوبى هاى مشترك لیونل مسى و دیوید بکام، پایان یک 
عمر دشمنى بین دو کشور را در بین نسل جدید دو کشور نشان مى 
دهد. بعید است مسى حتى بداند مالویناس کجاى اقیانوس اطلس 
جنوبى واقع شــده یا بکام حتى براى یک بار سخنرانى معروف 
«مارگارت تاچر» در مجلس کشورش که آغاز جنگ با آرژانتین را 

اعلام مى کرد مرور کرده باشد. 
دیگر کســى در آرژانتین مشــت هایــش را بــراى انتقام گره 
نمى کند. در انگلیس هم بــر طبل پیروزى نمى کوبند. شــاید 
ماجراى میهــن پرســتانه تابســتان 1986 در مکزیک فقط به

 واژه هایى براى یادآورى تاریخ تبدیل شده باشد. روز یک شنبه 
16 جولاى 2023، استقبال تمام قد یک انگلیسى از یک آرژانتینى 
در مقابل انبوه دوربین هاى فیلمبردارى آمریکایى همین را تعبیر 

مى کند. 
هنرى کیسینجر هنوز زنده است. او در 100 سالگى بهتر از هر کس 
دیگرى مى داند حضور لیونل مســى در تیم دیوید بکام در خاك 

ایالات متحده دقیقاً چه معنایى دارد. 

چرا حضور «لیونل مسى» در تیم «دیوید بکام»، پایان آرزوهاى چپ گرایانه یک نسل است

فراتر از یک پرتره بر دیوار

با اینکه 8 کاندیدا براى انتخابات فدراسیون کشتى تایید شــده بودند، 5 نامزد در مجمع انتخاباتى فدراسیون غایب 
بودند و بعضى از آنها مجمع را ناعادلانه خواندند. عباس جدیدى هم که در روزهاى اخیر به شدت پیگیر تایید 

صلاحیت خودش بود، در انتخابات حاضر شد و در سخنانى در حالى که از کوره در رفته بود برگزارى مجمع 
را غیر قانونى خواند و تهدید به شکایت کرد. در این مجمع  اما علیرضا دبیر در حالى که رقیبى  در کنار خود 

براى رقابت در انتخابات نمى دید، توانست با 38 رأى از 38 رأى و آمار صددرصدى براى 4 سال دیگر به 
عنوان رییس فدراسیون کشتى انتخاب شود.  این در حالى است که احتمالاً جدید و برخى کاندیداهاى 

دیگر با مطرح کردن شکایت در دادگاه سراغ ابطال انتخابات خواهند رفت.  

ملى پوشان فوتبال ایران در اقدامى جالب کم کم سراغ باشگاهدارى مى روند و این اتفاق خوبى براى فوتبال 
ماست. على جهانبخش در پى مالکیت داماش است و حالا مهدى طارمى در بوشهر باشگاهى با نام شهریار 
را تاسیس کرده که در رده هاى مختلف تیمدارى مى کند. طارمى که خودش در رده هاى پایه ملى دیده نشد 
حالا به یارى شهرش آمده و شهریار را راه انداخته تا شهر را یارى کرده باشد. این نام اما دلیل دیگرى هم 
دارد. او به احترام على دایى که سکوى پرتاب طارمى را در پرسپولیس فراهم کرد این نام را برگزیده است. 
بعد از آنکه برخى مالکان متمول یک شبه وارد فوتبال مى شدند و یک شبه هم مى رفتند، بى آنکه منفعتى 

داشته باشند، باشگاهدارى فوتبالیست ها بهترین اتفاق  است.

ابقاى علیرضا دبیر با جنجال و شکایت باشگاه دارى طارمى در بوشهر
ملى پوش
ماست.

را تاسیس
حالا به
دارد. او

بعد از آنک
داشته با

ى فدراسیون غایب 
پیگیر تایید 

 مجمع 
ار خود 
به گر

هاى 

کایت

واسط تحکیم رابطه دو کشور و عامل مشــروعیت بخشیدن به ا خوب توصیف 
حکومت کودتایى کشورش شده بود.

دیگرى مى داند حضور لیونل مســى در تیم دیوید بکام در خاك 
ایالات متحده دقیقاً چه معنایى دارد. 

مرضیه غفاریان
شهریار ســاز جدایى کوك کرده است. او آهنگ 
رفتن از نصف جهــان در ســردارد و خیال کوتاه 
آمدن هم ندارد. اگرچه آقاى گل لیگ 22، یک ماه 
پیش و در پاسخ به مجرى برنامه «فوتبال برتر» 
در خصوص آینده اش در لفافه اشاره هایى به این 
موضوع کرد اما شایعه ترك تیم اصفهانى از سوى 
این مهاجم زنجانى با واکنش قاطعانه سپاهانى ها 
و تأکید آنها برطلایى پوش ماندن این بازیکن با 

توجه به قراردادش براى مدتى فروکش کرد. 
همزمان با حضور شــهریار در جمع شــاگردان 
مورایس در ترکیه و در حالى که به نظر مى رسید او 
با شرکت در تمرینات آماده سازى طلایى پوشان 
خواسته خط بطلانى بر تمامى این شایعات بکشد 
دوباره زمزمه هایى درباره تصمیم این بازیکن بر 
جدا کردن راهش از سپاهان در فصل پیش رو به 
گوش رسید. این بار و طبق آنچه روزنامه «ایران 
ورزشى» در شــماره روز پنج شــنبه گذشته خود 
در این باره نوشــته، موضوع «جدى» به نظر مى 

رســد. روزنامه دولت درعین حال که از مذاکرات 
پرسپولیس با شــهریار براى به ثمر رساندن پروژه 
بازگشــت او به پرســپولیس پرده برداشته به این 
موضوع هم اشــاره کرده که مدیر برنامه هاى این 

بازیکن اعلام کرده او از سپاهان جدا نخواهد شد.
صرف نظر از اینکه مغانلو فیلش یاد هندوستان کرده 
یا فقط هواى رفتن به ســرش زده و مقصد برایش 
فرقى نمى کند، سئوال این است که چرا او پا در یک 
کفش کرده که از سپاهان جدا شود؟ از تیمى که با 

موفقیت در آن توانست صاحب کفش طلا شود.
سر نخ حل این معما شاید در همین کفش طلایى 
نهفته باشد. هیچ بعید نیست که مغانلو از بیم دچار 
شدن به طلسم آقایان گل فصول اخیر فرار را برقرار 
ترجیح داده باشد. شهریار مى ترسد ماشین گلزنى 
اش همانطور که در اصفهان و با درخشش در جمع 
طلایى پوشان روشن شده با ماندن در این تیم از کار 
بیافتد. دقیقاً همان سرنوشتى که در لیگ گذشته سر 
گادوین منشا آمد؛ آقاى گلى که تا آستانه سرخپوش 
شدن پیش رفت اما در نهایت در مس ماند. منشا در 

نهایت فصل را با 3 گل زده براى  نارنجى پوشان 
رفسنجانى به پایان رساند. 

مشابه این اتفاق در لیگ بیست و یکم هم سر آقاى 
گل لیگ بیستم آمد. سجاد شهباززاده هم نتوانست 
فصل درخشــانى که با 20 گل زده در آن دوره در 
جمع طلایى پوشــان اصفهانى پشت سرگذاشته 
بود را دوباره تکرار کند. شاید یکى از دلایل آن هم 
به حضور شهریار مغانلو در آن زمان در نوك حمله 
سپاهان باز مى گشــت؛ بازیکنى که براى تقویت 
خط حمله تیم نویدکیا به اصفهان آمد و با عملکرد 

درخشانش شهباززاده را کم کم از دور خارج کرد.
چه بسا حالا این مهاجم زنجانى با توجه به شلوغ 
شدن خط حمله سپاهان در روزهاى اخیر مى ترسد 
به سرنوشت همتیمى سابق خود دچار شود. واهمه 
از گیرافتادن پشــت ترافیک این پســت و باختن 
قافیه به رقبــاى پرتعدادش در ســپاهان او را به 
این صرافت انداخته تا هرطور شده به همکارى با 
طلایى پوشان خاتمه دهد. شایعه شده که شهریار 
مغانلو براى به کرسى نشاندن تصمیم خود و راضى 

کردن سپاهانى ها زیربار پرداخت هزینه دریافت 
رضایتنامه هم رفته است. 

با همه اینها شــهریار نباید فرامــوش کند که در 
فوتبال ایران آقاى گل ها زیادى بوده اند که موفق 
شــده اند دو فصل متوالى با ماندن در تیم سابق 
خود به این عنوان دســت یابند؛ از حسین کلانى 
و غلامحسین مظلومى گرفته تا غلامرضا عنایتى 
و مهدى طارمى. از همه اینها مهمتر اینکه شاید 
کوك کردن ســاز جدایى و پــاك کردن صورت 
مســئله راحت ترین راه مبارزه با طلســم آقاى 

گل هاى لیگ هاى اخیر باشد اما گاهى این ساز، 
ناکوك مى شــود. بهترین شاهد براى این 
مدعا هم همان سجاد شــهباززاده است؛ 
آقاى گلى که اگرچه با ماندن در سپاهان 
نتوانست بیشــتر از 6 گل براى این تیم 
بزنــد و از به دســت آوردن کفش طلا 
براى بار دوم بازماند اما پس از جدایى از 

طلایى پوشان هرگز پایش به گل 
باز نشد.  

آخر و عاقبت کوچ احتمالى  شهریار از اصفهان 

ساز جدایی هم می تواند ناکوک شودساز جدایی هم می تواند ناکوک شود
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با حضور مدیر مخابرات منطقه اصفهان پروژه فیبر نورى نجما در برج 
هاى اپال اصفهان واقع در شهرك شهید کشــورى به بهره بردارى 

رسید.
اســماعیل قربانى در این آیین ضمن خرســندى از افتتاح طرح نجما 
در این مجموعه گفــت: مخابرات به عنوان شــرکت مادر تخصصى 
ارتباطات کشــور که تامین 98 درصد از ارتباطات فیبر نورى کشور را 
بر عهده دارد؛ عزم و اراده جدى خود را براى توســعه زیرساخت هاى 
فیبر نورى در قالب طرح جهادى نجما به منصه ظهور گذاشته و با تمام 
ظرفیت هاى موجود در راستاى تحقق ارتباط تمام فیبر کشورى گام 

بر مى دارد.
وى اظهار کرد : مخابرات منطقه اصفهان به عنوان اســتان پیشتاز در 
عرصه ارائه فیبر نورى منازل و مشاغل تاکنون 40 هزار فرصت اتصال 
به شبکه فیبر نورى در سطح استان ایجاد کرده که با برنامه عملیاتى 
در قالب طرح نجما این عدد تا پایان سال آینده به 200 هزار مشترك 

متصل خواهد رسید.
 قربانى افزود: مخابرات در حال حاضر در استان 12 هزار کیلومتر فیبر 
نورى و 500 هزار کیلومتر تار فیبر نــورى دارد و با اجراى طرح نجما 

زیر ساخت هاى این تکنولوژى در سطح استان توسعه خواهد یافت.
مدیر مخابرات منطقه اصفهان گذر از شبکه سنتى مس به شبکه فیبر 
نورى را اقدامى ناگزیر در عرصه ارتباطات کشور دانست و عنوان کرد: 
در سالهاى گذشته میانگین استفاده کاربران از اینترنت به طرز غیرقابل 
باورى افزایش یافته و قطعاً در آینده هم نیاز افراد جامعه بیشتر و بیشتر 
خواهد شد و اگر قرار است ظرفیت مصرف در کشور افزایش یابد، باید از 
محدودیت هاى شبکه مسى گذر کرده و مجهز به شبکه فیبر نورى شد.

اسماعیل قربانى با اشاره به مزایاى فیبر نورى در مقایسه با شبکه هاى 
مسى بیان کرد: شبکه فیبر نورى نسبت به شبکه مسى در بسیارى از 
موارد از جمله ســرعت، پهناى باند، برد، امنیت و مقاومت الکتریکى 

برترى هاى غیر قابل انکارى دارد.

وى افزود: یکى از مهم ترین مزایاى فیبر نورى در مقابل شبکه مسى، 
سرعت بالاتر آن است. فیبر نورى از نور به عنوان رسانه اى براى انتقال 
اطلاعات استفاده مى کند و به دلیل ســرعت نور در حدود 300،000 
کیلومتر بر ثانیه، اجازه مى دهد تا اطلاعات با سرعت بسیار بالا منتقل 
شود و در مقایسه با شبکه هاى مســى که از جریان الکتریکى استفاده 
مى کنند و ســرعت آنها به حداکثر ســرعت نور نمى رسد، فیبر نورى 

قابلیت انتقال داده ها با سرعت بسیار بیشترى را دارد.
قربانى با ابراز خرسندى از تجهیز مجموعه ساختمان هاى اپال به فیبر 
نورى گفت: زیرساخت هاى فیبر نورى در ساختمان ها مى تواند علاوه 
بر پاسخگویى به نیازهاى روزمره مشــترکین براى پایش تصویرى، 

سرویس هاى تصویرى متمرکز و … نیز سودمند باشد.
مدیر مخابرات منطقه اصفهان یکى از مهم ترین دغدغه هاى هر فرد را 
تامین مسکن دانست و اظهار کرد: شرکت هاى تامین انبوه مسکن مى 
توانند به اقشار مردم در تامین این نیاز کمک کنند و من به نوبه خودم از 

تلاش هاى شرکت بهناد بنا در این راستا تشکر مى کنم.
قربانى با اشاره به ایجاد تحول شگرف توسط ارتباطات در زندگى بشرى 
گفت: حوزه ارتباطات از ابتداى ظهور اولین وسایل ارتباطى باعث تغییر 
در زندگى مردم شده و حتى در سال هاى اخیر و به عنوان یک پیشران 

در توسعه اقتصادى قرار گرفته است.
وى بیان کرد: در عصر دیجیتالى شدن هستیم همان دورانى که مفهوم 
دیجیتال، ظرفیت هاى جدیــدى نظیر هوش مصنوعى، متاورس، دو 
قلوهاى مجازى، واقعیت افزوده و … را پیش روى مردم قرار داده و در 
آینده نه چندان دور فضاى زندگى ما را به شدت با خود گره خواهد زد و 

شرط عقل مهیا شدن براى این تحولات است.
قربانى گفت: ظرفیت هاى بى نظیرى در فضاى دیجیتال وجود دارد که 
مى تواند به ثروت آفرینى، توسعه حاکمیت و بهبود زندگى مردم کمک 
کند و ما باید با تامین زیرساخت هاى لازم زمینه را براى استفاده بهینه 

از این ظرفیت هاى اساسى فراهم کنیم.

بهره بردارى از پروژه فیبر نورى برج هاى مسکونى اپال در اصفهان
معاون حمایت و ســلامت خانواده کمیته امداد 
امام خمینى(ره) اســتان اصفهان گفت: 204 
دستگاه کولر آبى و پنکه به خانواده هاى تحت 
حمایت کمیته امداد در مناطق گرمسیر استان 

اصفهان اهدا شد. 
به گزارش روابــط عمومى کمیتــه امداد امام 
خمینى (ره)اصفهان، هادى بنایى در مراســم 
توزیع وسایل سرمایشى بین مددجویان کمیته 
امداد استان اصفهان، اظهار داشت:توزیع اقلام 
سرمایشى بین خانواده هاى تحت حمایت کمیته 
امداد این استان با توجه به گرماى زودرس هوا 
در مناطق گرمسیر و براساس نیازسنجى انجام 

شده انجام خواهد شد.
وى ادامه داد:این اقلام سرمایشى شامل 180 
دستگاه کولر آبى بزرگ و کوچک همچنین 24 
دستگاه پنکه است که در زمان حاضر آماده اهدا 

به مددجویان تحت حمایت است.
معاون حمایت و ســلامت خانواده کمیته امداد 
امام خمینى(ره) استان اصفهان، تامین وسایل 
ضرورى زندگى مددجویان را از وظایف این نهاد 
دانســت و افزود: براى تهیه 204 مورد از اقلام 
سرمایشى، اعتبارى بالغ بر 735 میلیون تومان 

تامین شده است.
وى با بیان اینکه خانوارهــاى دیگرى هم در 
انتظار دریافت وسایل ضرورى زندگى از جمله 
اقلام سرمایشى هســتند، ابراز امیدوارى کرد 
با حمایت خیران و مردم نیکــوکار بتوانیم این 

وسایل را تامین و بین آنها توزیع کنیم.
در زمان حاضر بیــش از 120 هــزار خانوار با 
جمعیت 300 هزار نفرى زیر پوشش کمیته امداد 

امام خمینى (ره) اصفهان قرار دارند.

اهداى204 کولر آبى 
و پنکه به مددجویان 

کمیته امداد 

پردیس نوآورى و فناورى گلپایگان براى تکمیل زنجیره ارزش فناورانه و اشتغال 
فارغ التحصیلان دانشگاهى در کسب وکار هاى فناورانه و خلاق راه اندازى شد.

رییس شــهر ك علمى و تحقیقاتى اصفهان در بهره بــردارى از پردیس نوآورى 
و فناورى گلپایگان گفــت: با توجه به وجود مراکز متعدد در غرب اســتان و فارغ 

التحصیلان در این منطقه وجود یک پردیس علمى و تحقیقاتى نیاز اساسى بود.
قاسم مصلحى افزود: در حال حاضر مکانى براى شروع فعالیت هاى دانش بنیانه 
و تحقیق و توسعه نوپا در گلپایگان در نظر گرفته شده و تاکنون 3 شرکت در این 

منطقه مجوز فعالیت دانش بنیان گرفته اند.
اوگفت: شهرســتان گلپایگان از نظر دامپــرورى، کشــاورزى و صنعتى داراى 
مزیت هاى است که مى توان با استفاده از شــرکت هاى دانش بنیان این صنایع 

به روز شوند. 
پردیس نوآورى و فناورى گلپایگان در زمینى به مساحت 2 هکتار و زیربناى ادارى 

و کارگاهى 3 هزار و 500 مترمربع براى توســعه فناورى و تکمیل زنجیره ارزش 
فناورانه و اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهى در کسب وکار هاى فناورانه و خلاق 

راه اندازى شده است.

مدیرکل بیمه سلامت استان اصفهان گفت: این اداره کل سال گذشته 277 میلیارد 
تومان در طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع روستایى براى هزینه درمان پرداخت 
کرد.محمدحسین صفارى افزود: پرداختى این سازمان در سال 1400 حدود 144 
میلیارد تومان بوده است که در این زمینه نســبت به سال گذشته رشد حدودا 60 

درصدى حاصل شده است.

وى افزود: بر اساس سیاست هاى سازمان بیمه ســلامت، تمام ساکنین روستاها 
و شهرهاى زیر 20 هزار نفر، صرف نظر از دهک بندى اقتصادى، به طور رایگان 
تحت پوشش بیمه ســلامت قرار مى گیرند که تعداد این افراد در استان اصفهان 

535 هزار نفر است.
صفارى تصریح کرد: ساکنین این شهرها جهت بهره مندى از خدمات بیمه سلامت 
مى توانند براى ثبت نام به سامانه شهروندى سازمان بیمه سلامت ایران به نشانى 

اینترنتى bimehsalamatiranian.ir مراجعه کنند.
مدیرکل بیمه سلامت استان اصفهان اضافه کرد: اجراى برنامه پزشکى خانواده 
روســتایى و نظام ارجاع آثار مثبتى دارد و موجب جلوگیرى از مراجعه مردم براى 
خدمات سطح یک به شــهرها مى شــود و تنها از طریق نظام ارجاع مى توانند از 

خدمات تخصصى بسترى و سرپایى بهره مند شوند.
وى گفت: بیمه سلامت در اســتان اصفهان بیش از یک میلیون و 800 هزار بیمه 
شده دارد که از این تعداد بیش از یک میلیون و 300 هزار نفر آن به صورت رایگان 

بیمه شده اند.

به همت تلاشگران مدیریت تولید و توزیع برق ذوب آهن اصفهان و براى اولین 
بار عملیات اجرایى پروژه دانش بنیان بهســازى و نوسازى پست برق اصلى این 
کارخانه در دو مرحله (اردیبهشت ماه روى خط 834 و خرداد ماه روى خط 833 ) 

با موفقیت به اتمام رسید.
 محمدرضا امین صبورى گفت: طى یک ســال گذشته عملیات مطالعه، طراحى، 
تأمین قطعات و تهیه مقدمات اجراى پروژه توسط پرسنل این مدیریت انجام گرفت 

و سپس این طرح در بهار سال جارى محقق گردید.
وى افزود: این کار از تخصصى ترین فعالیت ها در حوزه برق مى باشد و براى اولین 
بار از تأسیس کارخانه ذوب آهن این تجهیزات به روز رسانى گردید و قطعاً قابلیت 

اطمینان برق رسانى کارخانه را افزایش مى دهد.
شایان ذکر است این اقدامات براى اولین بار از زمان بهره بردارى پست برق اصلى 
کارخانه در چهل سال گذشــته صورت گرفته و صرفه جویى در هزینه ها و زمان 
را در پى داشته و همچنین به طور قابل ملاحظه اى ضریب اطمینان برق رسانى 

کارخانه افزایش یافته است.
این مقام مسئول تصریح کرد: در سالیان اخیر شاهد حوادثى بر روى تجهیزات فوق 
بودیم که هر کدام باعث کاهش قابلیت اطمینان برق رسانى در کارخانه شده بود 
که به لطف خدا با انجام پروژه مذکور، این قابلیت اطمینان به طور چشــمگیرى 

افزایش مى یابد.

بهره بردارى از پردیس نوآورى و فناورى گلپایگان

 پرداخت 277 میلیارد تومان 
در طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع روستایى 

انجام موفقیت آمیز یک پروژه در ذوب آهن اصفهان  


